


OBČINA MORAVČE 

Kulturni dom 

Moravče 
petek. 6. april, ob 20.00zanimivo predavanje 

prof.dr. Antona Tomažiča z Dunaja z 

naslovom: Slovenci ali vemo od kdaj smo 

na naših tleh? 

sobota. 7.april, ob 17.00 medobčinski 

šahovski turnir 

ponedeljek 9. aprila 2001 bo drugi letošnji 

semanji dan v Moravčah, tako imenovani 

sejem na veliki ponedeljek, 

sobota. 21.april, ob 10.00 letna skupščina 

vseh Društevpodeželjske mladine Slovenije 

sobota. 21.april, ob 20.00 premierna 

gledališka predstava KID Limbar Umetnik 

na poiskanju 

nedelja. 22.april, ob 18.00 ponovitev 

predstave 

V MAJU NAPOVEDUJEMO: 

sobota. 12.maj. otroška predstava Pekarna 

Miš-Maš 

nedelja. 13. maj. ponovitev 

sobota. 26. maj. letni koncert Komornega 

zbora Limbar 

JAVNO KOMUNALNO PODJETJE, PRODNIK d... 

ODVOZ KOSOVNIH ODPADKOV IZ GOSPODINJSTEV 

Javno komunalno podjetje Prodnik d.o.o. bo opravilo spomladanski 

odvoz kosovnih odpadkov iz gospodinjstev v občini Moravče 17., 19. 

in 20 . aprila 2 0 0 1 

A k c i j a je n a m e n j e n a o d s t r a n j e v a n j u k o s o v n i h o d p a d k o v iz 

gospodinjstev, ki morajo biti na dan rednega odvoza do 5.ure zjutraj 

postavl jeni poleg zabojnika. 

M e d kosovne odpadke ne sodi jo nevarni odpadki kot so: embalaže 

o d škrop iv , o l j , barv , lakov in p o d o b n o . Tov rs tne o d p a d k e 

odstranjujemo v posebni akciji odvoza nevarnih odpadkov in sodov. 

Med kosovne odpadke ne sodijo deli avtomobilov in akumulatorji ter 

zavržen gradbeni material, odpadki od drevja in živih mej. 

Stranke naprošamo, da z razumevanjem navodila upoštevajo in nam 

v obojestransko korist in zadovoljstvo omogoči jo dobro opraviti delo. 

OBRATOVALNI ČAS ODLAGALIŠČA V DOBU 
Vse u p o r a b n i k e k o m u n a l n i h s to r i tev odvoza in d e p o n i r a n j a 

komunalnih in nevarnih odpadkov obveščamo, da bo od 1 .aprila 2001 

veljal spremenjen (letni) obratovalni čas odlagal išča. Odlagal išče 

bo v času od 1.aprila do 1 .novembra odpr to ob delavnikih med 14. 

in 2 0 . uro, ob sobotah pa od 8. do 2 0 . ure. 

K id L i m b a r le tos praznu je 5 - l e t n i c o svo jega de lovan ja . V okv i ru 

p r a z n o v a n j te o b l e t n i c e b o m o upr izo r i l i d r u ž b e n o s a t i r i č n o 

k o m e d i j o U M E T N I K N A P O I S K A N J U ali vse za fasado. Igra je 

izv i rno de lo d o m a č e g a av tor ja . Premiera bo v S O B O T O , 2 1 . 

APRILA , o b 2 0 . u r i , p o n o v i t e v pa v N E D E L J O , 2 2 . APRILA, o b 

18. u r i v K u l t u r n e m d o m u v M o r a v č a h . 

S m e h se pr i lega v v s a k e m l e t n e m času in v v s a k e m 

s t a r o s t n e m o b d o b j u . V A B L J E N I ! 

VPIS V GLASBENO ŠOLO 
Otroke in starše otrok, ki se želijo vpisati v glasbeno šolo obveščamo, da bo 

V MESECU M A J U vpis v 1. razred Nauka o glasbi in tudi instrumeta za 

šolsko leto 2 0 0 1 / 2 0 0 2 . 

V oddelku Moravče lahko izbirate naslednje instrumente: klarinet, trobento, 

bariton, klavir, harmonika, flavta, saksofon. Za nekatere instrumente je 

pouk potrebno obiskovati v Domžalah. 

Fotografija na naslovnici (foto: Nevenka Marolt) Z a podrobnejše informacije pokličite Jureta Močilnikarja 0 4 1 - 4 2 0 4 3 4 . 

Cva jeva h i ša , ČEŠNJICE 
Dandanes je v Moravski dol ini , pa ne samo tu , že prava redkost najt i lepo ohranjeno staro hišo. Premnoge so na žalost 

končale v ruševinah, na njenih temelj ih pa so zrasla nova moderna bivališča. Obnova tovrstnih starih hiš se v primerjavi z 

novogradnjami f inančno ne izplača, zato je ohranjena in obnovl jena stara hiša še tol iko večja dragocenost. Ena izmed 

njih, ki je imela veliko »sreče« in se ohrani la do današnj ih dni je »Čvajeva« hiša. Stoji na vzpetini nad Češnj icami in že 

dobrih dvesto ali celo več let nudi prekrasen pogled na vas pod seboj ter nekoliko oddaljene griče. Natančno leto nastanka 

ni znano. Po pr ipovedovanju zdajšnjih lastnikov, družine Lemut in sosedov Kos, naj bi hišo prvotno postavili plemiči za 

svojega čuvaja. Od tod tudi ime hiše »Pr Čvaj« (čvaj iz besede čuvaj, paznik). Hiša sestoji iz dveh delov in sicer iz kamna 

zidan bivalni del na eni strani, na drugi strani pa spodaj stoji kamni t hlev, zgoraj pa lesen senik. Oba dela sta lepo 

ohranjena. Zdajšnji lastniki so notranjost hiše delno prenovili, kljub temu pa je nekaj pomnikov preteklosti še ostalo, med 

drugim delno ohranjena črna kuhinja, tako da si bo morebi tni stanovalec lahko skuhal na ognj išču. 

NEVENKA MAROLT 



ovip 

se poslavlja in za seboj zapušča prebujeno naravo. Kamor 

koli se oko zazre, se umiri in gleda, vidi življenje. Najdrobnejša travna 

bilka ali cvet oznanjata prihod novega življenja. Jutranji ubrani spev 

mnogih ptičic potrjuje starodavni rek, da se na gregorjevo ptički ženijo in 

.. .prinašajo novega življenja. 

nista praznika mednarodni dan žena 8.mar ca in krščanski 

praznik gospodovega razglašenja 25.marca praznika življenja? Ali ni prav 

človeško bitje šibkejšega spola, čeprav podpirajoč tri vogale v hiši, njiva, 

ki zagotavlja novega življenja? Njiv in polj je videti veliko. Z malo 

opazovalnega daru med njimi opazimo velike razlike. So polja, na katerih 

bohotno gospodarijo napihnjene nenormalno velike in obarvane rastline 

zaradi pretirane kemijske skrbi (škropiva in umetna gnojila) za pridelek, 

ki mora biti ekonomsko gledano, dobičkonosen. In so polja, na katerih 

kraljujejo s skrbjo in naravnim gnojenjem vzgojene rastline, ki so sicer na 

pogled manjše in šibkejše od onih na prej omenjenem polju, prinašajo pa 

zdravega pridelka. In so, na žalost, tudi polja, na katerih je sejalec pozabil 

na svojo odgovornost do posevka in le redke rastlinice zmorejo boj s 

plevelom, da dosežejo namen. Premnoge podležejo pritiskom. Življenjski 

krog rastlin več desetkrat ponovljen v enem samem človeškem življenju 

nas lahko z lastnim primerom pouči. 

pa bomo njegovega nauka sposobni dojeti in ga uporabiti, je 

vprašanje vsakega posameznika. Exuperiyev Mali princ bi rekel:» Bistvo 

je očem prikrito. Če hočeš videti, moraš gledati s srcem.« Ne dopustimo 

toraj, da bomo s/epi zaradi kratkovidnosti lastnih oči. Naši otroci ali če 

hočete sadovi naših njiv. ki sicer svoj življenjski krog ne bodo zaključili 

tako hitro kot rastline, bodo vsak dan bolj kazali na kakšnih poljih so 

zrasli: na onih umetno vzdrževanih, na skrbno in naravno negovanih ali 

na od neodgovornega sejalca pozabljenih. 

Droge občanke, žene in 

mamice! Verjel no ste že 

vsaj malo proslavile svoj 

dan - na začetku ali na 

koncu meseca. Dovolite, 

da vam to malo dekletce, 

ki ji iz žarečih očk 

beremo, da nas imajo 

naši mali in veliki radi, 

vošči vse lepo tudi v 

prihajajočih dneh v 

svojem imenu in imenu 

nas vseh z Občine 

Moravče. 

Foto: Branka liizjan 

Pomlad bo čas, ko bomo še z večjo skrbnostjo čistili svoja bivališča. Naj 

nas v tej vnemi ne zapusti ekološka zavest. Vse kar je nam odveč, 

navadno obremenjuje tudi okolje, zato poskrbite, da bodo smeti našle 

pot na komunalno urejena odlagališča. Dan vode in dan zemlje naj ne 

bosta le dneva medijskega pompa. temveč naj doprineseta k večji 

ekološki odgovornosti. 

BERNARDA M AL, urednica 

Letos nobeno od številnih društev naše občine ne napoveduje 

organizirane čistilne akcije, kar pa ne pomeni, da se ne smemo pridružiti 

skupinam zanesenjakov, ki bodo prav gotovo v aprilu nekaj ur prebili pri 

čiščenju okolice. 

Preživite lepe velikonočne praznike in pozdravljeni do novih uvodnih vrstic. 

V tej številki 
preberite 

Pet minut s svetnikom str.4 

Občinski praznik str.5 

Zob časa načel vrh poljsko šolo str.8 

Odškodnina za prisilno delo str.10 

Vabilo na izobraževanje str.11 

Ustanovljena prva skupina 

medgeneracijskega str.11 

Nova zobozdravnica str.12 

50 let glasbene šole str.14 

Pustovanje str.17 

Odbojka str.18 

Niz športnih uspehov Bojana Kosa str.21 

Pisma bralcev in polemika o d o m u 

za starejše in invalidne str.22 

Razpored obveznega cepljenja psov str. 24 

Naslednja številka bo predv idoma izšla 2 6 . 

aprila. Vaše prispevke pričakujemo do 11. aprila. 

Oddate j ih lahko na sedežu Občine Moravče 

osebno, pošljete po pošti ali elektronski pošti. 

Naslovi so navedeni spodaj v modrem okvirčku. 

Nov ice iz M o r a v s k e do l i ne 
3 0 . marec 2 0 0 1 , L e t n i k I I , Š t e v i l k a 3 
Fotografija na naslovnici: Nevenka Marol t 
Novice iz Moravske doline je informativno glasilo Občine 
Moravče, ki je tudi izdajateljica. • Izhaja predvidoma enkrat 
mesečno in ga prejemajo vsa gospodinjstva v občini 
brezplačno. • Sedež izdajatelja in naslov uredništva: 
Občina Moravče, Trg svobode 4. 1251 Moravče, telefon 
731-035. • Izdajateljski svet Matjaž Kočar, Janez Cerar, 
Roman Cerar, Roman Novak, Stanislav Ravnikar. • 
Urednica: Bernarda Mal , tel. 7 2 3 - 1 8 - 7 8 , E-pošta 
moravske.novice@email.si. • Uredniški odbor: Bojana Donč, 
Nevenka Maro l t , Milka Novak, France Ravnikar. • 
Lektoriranje: Bernarda Mal • Oblikovanje in priprava za 
tisk: Andrej Lombar. • Tisk: Tiskarna Januš. • Naklada 
1400 izvodov. 

Vsi prispevki, ki j ih pošiljate za objavo, morajo biti 
lastnoročno podpisani, imeti morajo datum in kraj 
pisanja, naslov prispevka, zapis avtorja besedila in 
fotografij. Ce pišete v imenu društva, politične stranke, 
skupine ljudi, opremite dopis z žigom in podpisom 
odgovorne osebe. Poleg prispevka, če imate le možnost, 
oddajte tudi zapis na disketi ali ga pošljite po E- pošti. 
Prispevki naj ne presegajo ene tipkane strani v običajni 
velikosti pisave. V nasprotnem primeru bomo prisiljeni 
prispevek zavrniti ali krajšati. Rokopisov ne sprejemamo! 
Slikovnega in pisnega gradiva ne vračamo! 

mailto:moravske.novice@email.si


Pet minut s svetnikom 

M a r j a n G r i l j , 

svetnik OS Moravče, 
kandidiral na listi SDS 

Marjan Grilj se je rodil leta 1962 v 

Krašcah. Po končani osnovni šoli se 

je izšolal za e lekt romehanika in se 

kasneje v t e m pokl icu tudi zaposlil. 

D a n e s je z a p o s l e n v J a r š a h v 

podjetju VERPEX. 

Mar jan je skromen in preprost človek, ponosen na svoje 

moravško poreklo. Blizu doma, na enem izmed najlepših delov 

Dol, v »Gričah«, si je zgradil pri jetno družinsko hišo, od koder 

skupaj z družino uživa v prelepem razgledu na Moravško 

dolino. 

Tisti, ki Marjana poznajo, vedo, da ima veliko hobijev, le časa 

zanje mu vedno primanjkuje. Tako v prostem času rad kolesari, 

»hr ibo laz i« , igra n o g o m e t in s m u č a , zato je p o v s e m 

samoumevno, da je tudi član večih društev. Na splošno ga 

zanima vse v zvezi s športom, zato je vesel, da bodo moravški 

nogometaši in nj ihov izredno velik podmladek letos končno 

zaigrali na novem igrišču. 

S poli t iko se je Mar jan začel ukvarjati pred štirimi leti. Na 

zadnjih vol i tvah je bil izvoljen za občinskega svetnika iz vrst 

SDS. Poleg tega sodeluje v večih delovnih telesih, tako da 

dobro pozna problematiko, s katero se srečujejo občani. Prav 

zato se tud i zavzema, da bi imel i vsi občan i č i m bol j 

enakovredne pogoje za življenje, ne glede na to, ali živijo v 

centru Moravč ali v zaselku na hribu. Ponosen je na dosedanje 

dosežke, predvsem na prizidek k šoli. Zaveda se namreč, da 

bodo šolarji in učitelj i v boljših pogoj ih lažje sledili t rendom 

sodobnega izobraževanja. Ker ima sam dva otroka, mu veliko 

pomeni , da so s t e m vsi otroci dobil i varstvo v vr tcu, čeprav 

gradnja le-tega pride šele na vrsto. Ob tej priliki pa izreka 

pohvalo vsem zaposlenim v vr tcu za pr izadevno in vzorno 

de lo , saj se o t roc i t a m poču t i j o kot d o m a . Nas ledn ja 

pr idobitev, ki je še kako p o m e m b n a za občane, so ceste. V 

zadnjem času je vedno več rekonstrukci j cestnih odsekov, 

Marjan pa je še posebej vesel dela stare ceste od Moravč do 

Imenj, ki je že zaključena. Upa, da bodo tudi drugi del te ceste 

in ostali odseki kmalu adaptirani. Glede občinske uprave meni, 

da bi se ta morala še bolj približati l judem in tekoče spremljati 

probleme občanov. To velja predvsem za področje komunale, 

kjer zadeve vel ikokrat ne stečejo prav zaradi pomanjkanja 

obojestranskega sodelovanja. 

Sicer pa Marjan pravi, da so Moravčani dobri l judje, ki znajo 

stopiti »vkup«, če je potrebno. Všeč mu je, da smo ponosni na 

svoj kraj in na dosežke, za katere si skupaj z občani prizadeva 

tudi on. Odraz t e m u je, da ima veliko pri jateljev, pa tudi pri 

delu v občinskem svetu nima nikakršnih problemov, saj se z 

vsemi svetniki dobro razume. V pr ihodnost i si želi in upa, da 

se bo občina še naprej razvijala vsestransko, vsem panogam 

in občanom v prid. Prizadeva si tudi, da bi se mladina v prostem 

času ukvarjala z raznovrstnimi dejavnostmi , ki bi bile n j im v 

zadovoljstvo, nj ihovim staršem pa ne v skrb in breme. 

NEVENKA MAROLT 

N Si 
Nova Slovenija 
Krščanska lludska stranka 

Namenimo zemljišče 
"STARE RAŠICE" za dom 

starejših občanov 
00 Nove Slovenije Moravče podpira pobudo mnogih 

občanov in župnije sv. Martina Moravče, da kot 

denacionalizacijski upravičenec z vlogo zemljišča na 

lokaciji "stara Rašica", vrnjenim v naravi, podpre 

uresničitev dolgoletne želje občanov, da bi zgradili dom 

za starejše. 

S pozitivnim odnosom, ki ga s strani občine močno 

pogrešamo, bi se v primernem času gotovo našla rešitev, 

ki bi omogočila našim starejšim oskrbo in varno jesen 

življenja blizu rojstnega doma in svojcev. Gotovo je 

pomembna tudi pomoč na domu, vendar se z njo ne da 

pomagati vsem starejšim, invalidnim, prizadetim in 

drugim, ki potrebujejo stalno strokovno nego in varstvo. 

Trditev, da lokacija za ta namen ni primerna je zavajajoča 

in temelji na mnenjih tistih, ki se z zamislijo in 

nerazumljivim vztrajanjem župana in večine svetnikov o 

znanem projektu SPB ne želijo soočiti s pravimi 

argumenti. Tudi izraz dom počitka, ki ga župan uporablja 

v zadnjem uvodniku Novic iz Moravske doline spominja 

na negativen odnos iz časa "hiralnic". Naši starejši ne 

spadajo v nekakšen zapeček. ampak imajo pravico 

do življenja sredi med nami. Naj se ne uresniči pred 

našimi očmi rek: "Ti očeta do praga, sin tebe čez prag!" 

N E O D V I S N A LISTA 
Spoštovani 

Mnogi se sprašujete, kje smo in kaj delamo? Nekateri pa 

nas dobro spremljate in ste o našem delu na tekočem. 

Da vam osvežimo spomin! Tri svetnike imamo v 

Občinskem svetu, veliko nas dela v svetih krajevnih 

skupnosti, na raznih projektih (CRPOV, Po poteh 

dediščine...), društvih in drugje po svojih močeh 

prispevamo k razvoju in napredku občine. 

Priznati moramo, da je bilo v prvem letu po volitvah težko 

delati, saj stranke niso bile vesele, da smo na volitvah 

dobili toliko glasov. Ker smo pri delu v občinskem svetu 

delovali korektno in podpera/i vse, kar je bilo dobro in v 

korist občanom in razvoju krajev, so nas stranke začele 

sprejemati kot enakovrednega partnerja. Po razpadu 

koalicije SLS + SKD so nas vodstva strank začela vabiti, 

naj vstopimo v njihove vrste. Po večkratnih sestankih smo 

se odločili, da brez podpore stranke na občinski in državni 

ravni ne moremo biti uspešni, kot bi sicer lahko bili. 

Menimo, da ima na podeželju prednost SLS + SKD (po 

kongresu tudi sama prenov/jena), zato so se trije od/oči/i, 

da vstopijo v to stranko s podporo ostalih, ki bodo pristopne 

izjave podpisa/i kasneje. 

V skupnem in korektnem delu v stranki SLS + SKD ter 

vami, če boste še naprej z nami krojili bodočnost našega 

življenja in razvoja krajev, bomo lahko doseg/i, kar si večina 

od nas želi. 



OBČINSKI PRAZNIK OBČINE MORAVČE 

Svečana akademija ob prazniku 
občine Moravče 

S svečano akademijo, ki je bila v petek. 23. marca 2001, v Kulturnem domu Moravče, je občina 

Moravče obeležila svoj praznik - 23. marec, rojstni datum slavnega rojaka matematika Jurija Vege. 

Glavni dogodek akademije je bila podelitev občinskih priznanj in plaket letošnjim osmim nagrajencem 

občine Moravče. Slavnostni govornik na akademiji je bil župan Matjaž Kočar. Na akademiji so nastopili 

kulturni ustvarjalci iz občine Moravče in občine Kamnik. 

Gospe in gospodje, spoštovani dobitniki letošnjih 
priznanj Občine Moravče 

Dovolite mi. da vas prav prisrčno pozdravim tako v imenu Občine Moravče, kot tudi 
v svojem imenu. 
Občinski praznik, ki ga zaznamuje ime našega velikega rojaka Jurija Vege, predstavlja 
priložnost, ko se lahko na simboličen način zahvalimo posameznikom, društvom, 
podjetjem , ki so s svojim delom, načinom življenja in odnosom do sočloveka prispevali 
svoj delež k podobi kraja, k podobi naših krajanov. Aktivnosti na področju 
gospodarstva, znanosti, športa, umetnosti ali pa človeške širim' in odprtosti so liste 
lastnosti in področja, ki dajejo pečat letošnjim občinskim nagrajencem. To pa so 
lastnosti, ki nam lahko in morajo predstavljali vzor in predvsem vzpodbudo k 
razmišljanju in iskanju motivov za lastne odločitve v našem življenju. 
In občina Moravče je zaokrožena celota, ki živi svoje lastno življenje, a ne več kol 
izolirana dolina pod l.imbarsko goro, ampak kol geografsko osrednja slovenska 
občina, ki postaja vse bolj povezana in ki povezuje. Pomembno pa je. da v tej veliki 
poplavi brezčutne globalizacije ohranja svojo dušo, svoj lastni jaz. Nekateri ga 
označujejo kot podeželski konzervativizem. A ko nas bolje spoznajo in preživijo ali 
preživljajo del svojega časa v naši sredini, začutijo toplino in pristnost ter domačnost 
vasi in ljudi, običajev ter navad, ki nas ohranjajo v prvinskosli življenja. 
Zavedamo se, daje razvoj in odpiranje kraja nujno in neizogibno. Zato mu tudi 
sledimo in dajemo velik poudarek v vseh elementih družbenega življenja. 
Za nami je obdobje šestih let delovanja Občine Moravče. Po svoji naravi smo ljudje 
radi kritični, zalo je pri ocenah in predvsem vizijah bodočega razvoja potrebno 
opravili primerjave s preteklostjo. Tako lahko enostavno spoznamo, kako hitro in 
kako odločno razvojno nalogo smo opravili v teh nekaj letih. Občino v tem pogledu 
predstavljajo ljudje, naših vasi in krajev, ki so pripravljeni sodelovali, pomagati in 
graditi. Brez teh in takšnih ljudi občina pač ne bi mogla biti tO, kar danes nedvomno 
je in s ponosom lahko povem, da nam tO priznavajo mnogi uradni analitiki, kol tudi 
naključni obiskovalci in opazovalci. 

Zato je pomembno nadaljevati s politiko 
širokih možnosti za vse ljudi. Ekslremizem 
in skrajnosti ne morejo zagotavljati 
proslranosti in svobode človekovega duha 
Prav podeželje je na preizkusu, kako in kje 
najti svoje mesto tudi z bližajočo se evropsko 
zakonodajo. Zato je naša začrtana razvojna 
pot. ki jo ji •dodobra ptojiliral projekt C Rl '()\[ 
Se kako pomembno izhodišče za razvoj. 
Veliko tega je. kar bomo morali postoriti in 
nalog ne zmanjkuje Optimistični pogled in 
veliko dobre volje je garant našega uspeha. 
In prav to - optimizem in dobra volja ter 
pozitivistično razmišljanje so med drugim 
lastnosti letošnjih občinskih nagrajencev. 
Zato mi dovolile, da se še enkrat v imenu 
celotne občine zahvalim vam. ki sle s svojim 
življenjskim slogom in delom prispevali in 
še vedno prispevale k podobi našega kraja, 
naše občine. 
Upam in želim, da boste naše skupno 
poslanstvo uspešno izpolnjevali tudi v 
bodoče. Hvala' 

I aš župan Matjaž Kočar 



Občina Moravče je letos že tretjič zapored podelila občinska priznanja in plakete. 
Občinska priznanja so prejeli Irena Alič, Cerar Pavlin Jožefa, Čebelarsko društvo 
Moravče in Ivanka Novak. 

Irena Alič je priznanje dobila za dosežke na vzgojno-izobraževalnem področju. 

Aličeva je z odliko diplomirala na Fakulteti za kemijo in kemijsko tehnologijo 

in prejela naziv profesor kemije. Za njeno d ip lomsko nalogo "Kemija in 

okolje" ji je fakulteta podelila Prešernovo nagrado, dopolnjena diplomska 

naloga pa bo izšla kot učbenik. 

Irena Alič: "Priznanjeje zame velika čast. Vesela sem, da seje komisija tako 
odločila. To je tudi obveznost za naprej, da skušam narediti čim več. Za 
študij kemije sem se odločila zaradi srednješolske profesorice kemije. Ona je 
namreč znala veliko, ni pa znala tega raložiti. Jaz pa sem se odloči/a, da 
bom profesorica, ki ho znala razložiti. Tudi diploma je doživela takšen uspeh, 
ker skušam stvari predstaviti na enostaven način, da bi učenci razumeli. " 

Cerar Pavlin Jožefa, "Kavkova Pepca", je prejela priznanje za dolgoletno 

gosti lničarsko delo. Skupaj s soprogom sta po vojni vodila gosti lno Kavka, 

ki je bila zaradi gostol jubnost i osebja, dobre in poceni hrane, znana daleč 

naokoli . Ker je bilo po vojni veliko pomanjkanje hrane, so pri Kavki mnogi 

jedli na up. Kruh iz domače peči pa je bil na vol jo vsem brezplačno. 

ČD Moravče je dobilo priznanje za dolgoletno delo. Čebelarstvo v Moravčah 

ima že lepo tradici jo, saj so že od leta 1946 organizirani v samostojn i 

čebelarski družini, ki t renutno šteje prek petdeset članov. Čebelarski d o m 

so večinoma zgradili sami, saj so opravili prek tri t isoč delovnih ur. Skrbijo 

tudi za podmladek, saj vodijo čebelarski krožek na osnovni šoli v Moravčah. 

Branko Peterka, ČD Moravče: " Priznanje nam pomeni najprej eno veliko 
zahvalo, obenem pa tudi obveznost za naprej. Naše želje so pritegniti čim več 
mladih, zato smo tudi ustanovili čebelarski krožek, ki deluje na Of> Moravče. Na 
Moravškem ima čebelarstvo lepo tradicijo, mi pa jo želimo ohranjati še naprej. " 

Ivanka Novak je prejela priznanje ob 70 . letnici za ohranjanje kulturne 

dediščine. Novakova je znana po pletenju kit, v svoji hiši pa gosti številne 

goste, ki si pridejo ogledat peko domačega kruha. Med njenimi gosti so bili 

tako žene tuj ih veleposlanikov v Sloveniji kot otroci iz l jubl janskih ter 

domžalskih vrtcev in šol. 

Ivanka Novak: "Priznanje mi veliko pomeni, saj v življenju še nobenega 
nisem dobila. " 

V kulturnem programu so nastopili moški pevski zbor KD "Tine Kos " 

Moravče pod vodstvom Mira Capudra, dekliški pevski zbor KD "Tine Kos" 

Moravče pod vodstvom Milana Kokalja in kvartet citer GŠ Kamnik pod 

vodstvom Tomaža Plahutnika. 

Moški zbor je zapel pesmi "Mili kraj" in "Imel sem ljubi dve ", dekliški zbor 

je izvedel slovensko himno Zdravljico, pesem "Oj te mlinar" ob spremljavi 

Tomaža Plahutnika in pesem "Predmestne sanje " ob spremljavi Milana 

ter Gašperja Kokalja. Kvartet citer je zaigral "Sonato classique 1. stavek ' 

"Kanon "in "Mlinarjev valček ". 

Čestitke ob občinskem prazniku so poslali tudi županja občine Domžale, 

in župana iz Mengša in Dola pri Ljubljani. 



O b č i n s k e plakete so pre je l i Franc L e v i č n i k , Serv is N i s s a n K r u l c M o r a v č e , Marko 
Urbani ja in Ivan V i d i c s t a r e j š i . 

Franc Levičnik je dobil plaketo za dolgoletno delo na različnih področjih v 

KS Peče. Levičnik je bil ustanovni član KS Peče in njen dolgoletn i 

predsednik. Kot član lovske družine Moravče je bil odl ikovan za lovske 

zasluge. Aktiven je bil kot gasilec. Ima največ zaslug za ustanovitev obrata 

Induplati v Pečah in za rekonstrukcijo ceste v Pečah. 

Franc Levičnik: "Priznanje mi pomeni eno veliko zahvalo za vse moje 
delo pri gasilcih, lovcih ali pa v krajevni skupnosti. ( e se ti nekdo javno 
zahvali za tvoje požrtvovalno delo. se lega ne da kupiti. Moč in energijo za 
delo sem črpal iz življenjskih izkušenj, ki sem jih skušal prenesli na mlade. 
1'ctluo sem se držal načela, daje v slogi moč, saj se s skupnimi močmi da 
veliko naredili. " / 

Servis Nissan Krulc je prejel plaketo kot vodi lno družinsko podjetje v 

občini Moravče. Podjetje se ukvarja s servisiranjem in prodajo vozil 

Nissan. Zaposluje predvsem domače delavce, sponzorira pa tudi razne 

prireditve in dejavnosti v občini Moravče. 

Terezija in Milan Krulc, Servis Nissan Krulc: "Občutki so lepi. Skrivnost 
uspeha je delo od jutra do večera. V prihodnosti se želimo širiti in 
odpirali nova delovna mesta. " 

Marko Urbanija je prejel plaketo za dolgoletno članstvo in igranje v NK 

Termit Moravče. V klubu je že 2 3 let, s 16 leti je zaigral za člansko ekipo, 

kjer igra še danes kot kapetan moštva. S svoj im o d n o s o m do igre in 

igranjem samim je vzor številnim mladim nogometašem. 

Marko Urbanija: "Priznanje mi pomeni eno plačilo za ves trud. ki sem ga 
vložil v nogomet. Napori so sedaj pozabljeni. V mladosti sem imel tudi 
željo poslali profesionalen nogometaš, vendar v tistih časih to ni bilo 
mogoče. " 

Ivan Vidic je prejel plaketo za večletno delo na občinski in krajevni 

ravni v Hrastniku in na Limbarski Gori. Po vrnitvi iz koncentraci jskega 

taborišča Dachau je veliko pr ipomogel k obnovi tv i porušenega in 

požganega Hrastnika. Nasploh pa se je zavzemal za celostni razvoj 

Hrastnika in Limbarske Gore. 

Ivan Vidic: "Priznanje mi pomeni to, da se starega človeka še spomnijo. 
Mislil sem že, da so name že vsi pozabili, zdaj pa vidim, da še živim 
Najtežje mi je bilo leta IV44/45 v Dachau. ko sem shujšal na 4H 
kilogramov To so bili težki časi. vendar ne nepremagljivi. Moral sem 
bili optimist. ('c ne bi bil optimist, ne bi naredil tega. kar sem. " 

Vimenu nagrajencev se je za izkazano čast zahvalila Irena Alič. 

Župan se je v svojem govoru zahvalil nagrajencem, ki so vsak na svoj 

način prispevali k razvoju občine. Dejal je, da je bil v šestih letih 

samostojne občine Moravče storjen korak naprej v razvoju, kljub temu 

pa še vedno ostaja veliko nalog in izzivov. Poudaril je tudi. da mora 

občina Moravče v dobi g/oba/izacije ohraniti svojo dušo in identiteto. 

ALEŠ VOZEL, foto Franci Skok 



VZa goric i znova praznično 
V soboto, 24 . marca, je bila v Zagorici proslava ob obletnici 

rojstva barona Jurija Vege in hkrati skupno praznovanje občinskih 

praznikov dveh sosednjih občin, ki tudi sicer zgledno sodelujeta. 

V lepem sončnem dopoldnevu se je v Zagorici zbralo veliko 

obiskovalcev iz obeh praznujočih občin, Moravč in Dola pri 

Ljubljani. V programu so se predstavili: Pihalna godba Moravče, 

Mešani pevski zbor Križevska vas. Mladinski pevski zbor OS 

Jurija Vege Moravče, Mešani komorni pevski zbor Limbar 

Moravče, recitatorji iz OŠ Dol pri Ljubljani in OŠ Jurija Vege 

Moravče. Navzoče sta pozdravila: podžupan Občine Moravče, 

Roman Cerar in župan Občine Dol pri Ljubljani, An ton Jemec. 

Slavnostni govornik je bil Tomaž Pisanski z Ministrstva za 

notranje zadeve. Izvedeli smo, da bo ob dvestoti obletnici 

Vegovega ro js tva p r i h o d n j e le to po teka l m e d n a r o d n i 

interdisciplinarni seminar o svetovno znanem rojaku Juriju Vegi. 

Govorniki so poudarjali, da moramo s ponosom imenovati Jurija 

Vego za barona, saj mu vse premalokrat pripisujemo pomembno 

mesto, ki si ga zasluži. 

S skupno prireditvijo, ki dobiva tradicionalno poanto, sta občini 

zaključili letošnje praznovanje občinskih praznikov. Po prireditvi 

so v prijaznem pomenku pristojni že snovali načrte za prihodnje 

skupno praznovanje in še tesnejše sodelovanje. 

BARBARA FALE 

Zob časa načel vrhpolsko šolo 
V sredo, 7.marca 2 0 0 1 , je posebna komisija ugotovila, da pouka 

v večji učilnici v vrhpoljski šoli ni več varno izvajati, ker se je 

močno povesil strop. Z odredbo župana se pouk v tej učilnici ne 

sme več izvajati in odslej poteka za drugi in četrti razred v 

novozgrajenem župnišču. 

Predvideno je, da se bo učilnica zasilno sanirala. Upamo, da 

bodo z deli kmalu pričeli, saj sedaj pouk poteka na dveh lokacijah 

in je ustaljeno šolsko delo močno moteno. Začasna sanacija pa 

za našo šolo ne more pomeniti trajne rešitve. Treba bo razmisliti 

o temeljit i rekonstrukciji ali pa izgradnji nove šolske stavbe. 

Pričakujemo, da bodo svetniki in župan čimprej proučili obe 

možnosti in se odločili, saj ne bi radi životarili v negotovosti. 

Z rezanjem stropa nad učilnico ugotavljajo dejansko stanje. Šolska 

stavba je bila dograjena leta 1905, pred tem je pouk potekal na 

različnih bolj ali manj primernih začasnih lokacijah. Čeprav so 

gradnjo načrtovali že leta 1896, so z njo pričeli šele leta 1900. 

Ker ni zadoščala številu učencev, so jo leta 1913 povečali, tako 

da so nadzidali še eno nadstropje. Šola je bila med drugo svetovno 

vojno požgana. Obnavljati so jo začeli v oktobru 1945, vse tri 

uči lnice so bile dane v uporabo šele leta 1 9 4 8 . Večino 

obnovitvenih del so opravili domačini s prostovoljnim delom. 

Kasneje so bili šolski prostori večkrat preurejeni. 

FANIPAČN1K 

CRPOV v Občini Moravče 

Glavni »krivci« za obsežen dve leti trajajoči projekt »Celostni 

razvoj podeželja in obnova vasi«, v katerega je zajeto območje 

celotne občine Moravče in je trenutno v recenziji na Ministrstvu 

za kmet i js tvo, gozdarstvo in prehrano so se po končani 

predstavitvi projekta v dvorani kulturnega doma postavili pred 

objektiv Milana Brodarja, ki je prav tako intenzivno sodeloval 

pri izdelavi projekta. 

Z leve: nosilec naloge M a r k o Kapus iz Studia 5 iz Mirne na 

Dolenjskem, strokovni vodja in koordinator projekta Renato 

Repše, Son ja Vraz in Mat jaž Kočar z Občine Moravče, dr. 

Ma ja Topole z Geografskega inštituta An tona Mel ika ZRC 

SAZU, mag.Luka Juvanč ič in Janez Ocepek. 

S.V., foto.M.B. 

Preds tav l jamo vam 

Režijski obrat Občine 
Moravče 

V okviru občinske uprave Občine Moravče je organiziran tudi 

režijski obrat, v katerem sta zaposlena dva delavca, ki imata 

vsak svoje naloge, nekatere od njih pa opravljata skupno. 

Režijski obrat opravlja več različnih del in nalog, ki jih narekujejo 

potrebe občine Moravče, na področju komunalne dejavnosti. 

Tako se v okviru režijskega obrata izvaja čiščenje cest, ulic in 

pločnikov, predvsem v centru Moravč ter urejanje in vzdrževanje 

parkovnih površin. Delavca režijskega obrata izvajata manjša 

vzdrževalna dela na lokalnih cestah in občinskih javnih poteh, 

predvsem tam, kjer je intervencija manjšega obsega in je napake 

potrebno odpraviti v č im krajšem času. V okviru dejavnosti se 

izvaja tudi zimsko čiščenje pločnikov in ostalih javnih površin, 

kjer pluženje ni mogoče. Večja vzdrževalna dela izvajata 

samostojna podjetnika Franci Avbelj in Marko Zupančič. 

Nadalje se v okviru te službe izvaja pokopal iška dejavnost, kar 

pomeni izkop in zasip jam, vzdrževanje pokopališča in mrliške 

vežice. Režijski obrat izvaja nadzor in osnovno vzdrževanje 

čistilne naprave in dveh kanalizacijskih črpališč v Moravčah. 

V okviru delovanja Kulturnega doma in uprave Občine Moravče 

režijski obrat izvaja h išn iška dela v občinskih objekt ih in 

stanovanjih v lasti Občine Moravče. 

Delovanje režijskega obrata je nujno, saj bi morali sicer navedena 

dela oddati izvajalcem gospodarskih javnih služb, kar pa bi 

zagotovo bistveno povečalo stroške obratovanja posameznih 

objektov in vzdrževanja objektov komunalne infrastrukture. 

Delo režijskega obrata vodi in nadzira Oddelek za komunalo 

dejavnost in urejanje prostora Občine Moravče. 



Kmet i jsko gozdarska zbornica Slovenije 

Prva seja Odbora izpostave Domžale, 

Območne enote Ljubljana 

Kmetijsko-gozdarska zbornica Slovenije je interesna in stanovska 

organizacija, ki povezuje krnele, lastnike kmetijskih zemljišč in gozdov 

ter kmetijske podjetnike, podjetja in zadruge. Z zakonom o Kmctijsko-

gozdarski zbornici imamo tudi slovenski kmetje pravno podlago za 

enotno nastopanje do lokalnih skupnosti in države ter prek 

mednarodnih stanovskih povezav tmli do Evropske unije. 

Na lanskoletnih spomladanskih volitvah so bili izvoljeni predstavniki 

v Svet Kmetijsko-gozdarske zbornice Slovenije, na decembrskih 

volitvah pa predstavniki v svele območnih enot in odbore izpostave. 

V Odbor izpostave Domžale so bili izvoljeni: Janez 1'irnat, Zgornj i 

Tiišlanj 1, .lanez. (Jaberšek, Češenik 7, Viktor Matjan, Podmilj 12, 

Damjan .letne, .letnčeva 9, Ivanka Kocjančič, Kaf arija 7, Milan Rojnič, 

Ljubljanska 87,1 JornŽak in Anton Brezovar, K / Domžale. Industrijska 

15, Radomlje. Za predsednika odbora izpostave je bil izvoljen Viktor 

Matjan, za podpredsednico pa Ivanka Kocjančič. 

Odbor izpostave opravlja zlasti naslednje naloge: 

sprejema poslovnik o svojem delu, 

voli predsednika in podpredsednika izpostave območne enote, 

obravnava letni program dela in poročilo o delu izpostave 

območne enote in ju predlaga svetu območne enote v sprejem, 

pripravlja mnenja in strokovne podlage glede razvoja kmetijstva, 

gozdarstva in ribištva na območju upravne enote in posameznih 

občin, 

obravnava letne razvojne programe kmetijstva, gozdarstva in 

ribištva posameznih občin in daje pobude strokovnim službam 

pri izvedbi teh programov, 

sodeluje z institucijami na ravni upravne enote, ki upravljajo s 

podeželskim prostorom in j i m posreduje usklajena stališča 

zbornice, 

sprejema letni program dela in letno poročilo o delu javnih služb 

na območju izpostave območne enote in spremlja njihovo delo. 

Na prvi, ustanovni seji Odbora izpostave Domžale, so bile sprejele 

še naslednje programske dejavnosti: 

Po občinah naj se formirajo »Odbori za kmetijstvo«, predstavniki 

se vabijo na seje odborov KGZS, OE Ljubljana, izpostava 

Domžale, 

Od kmetijskih zadrug se pridobi podatke o zaostanku pri odkupu 

živine. Izračuna se škoda, ki jo imajo rejci zaradi zaostanka 

odkupa. 

Sestankov kmetovalcev domžalske občine s predstavniki 

Občine Domžale se udeležujejo tudi predstavniki KGZS, OE 

Ljubljana, odbora izpostave Domžale. 

Naj bo delo Odbora izpostave Domžale in vseh ostalih organov ter 

služb Kmetijsko gozdarske zbornice Slovenije korektno, uspešno in 

plodno, lako da bodo pravilno zastopani interesi vseh članov 

zbornice, ne pa le ozkih skupin ali posameznikov. 

J.OCEPEK 

Zal se de lavca rež i jskega ob ra ta n e m a l o k r a t s reču je ta z 

opravl janjem nalog, k i j ih povzročajo nekater i občani, bodisi z 

nevestn im odlaganjem najrazličnejših odpadkov t ja, kamor ne 

sodijo ali z nepravilnim odnosom do skupnih komunalnih naprav. 

Režijski obrat opravlja svojo dejavnost v dopoldanskem času, 

nemalokrat je potrebno zaradi narave dela naloge opravljati v 

popoldanskem času, ob nedeljah ali praznikih. 

Zagotovo nismo navedli vseh opravil, ki jih izvaja režijski obrat, pa 

vendar smo vam želeli predstaviti njegovo osnovno dejavnost, ki jo 

opravljata naša občana Brane Močilnikar in Brane Lavrič. 

MILAN BRODAR 

E n e r g e t s k o C\ 

s v e t o v a n j e ^ 

Kako zmanjšati stroške ? 
Nastavitev gorilnika je ravno tako pomembna kot redni 
pregledi kotla. Vsako leto ali vsaj na dve leti je potrebno 
zamenjati šobo, ki mora ustrezati moči kotla. Gorilnik naj 
nastavi pooblaščeni serviser, ki bo preveril optimalne 
vrednosti zgorevanja. Optimalne vrednosti zgorevanja se 
kažejo v minimalni sajavosti, ustrezni (torej ne previsoki 
ali prenizki) temperaturi dimnih plinov, pravilnem vleku 
dimnika, barvi plamena in v končni porabi energenta, itn.. 
Energetski svetovalci lahko na osnovi meritev emisij dimnih 
plinov, ki jih je opravil serviser, ocenimo kakovost 
zgorevanja, izgube, izkoristek kotla, svetujemo, kako ravnati 
v primeru slabših rezultatov meritev ter ukrepe za 
zmanjšanje porabe energije, oziroma za optimalno in 
ekonomično obratovanje. Novejši gorilniki imajo vgrajene 
lopute, ki se po izklopu gorilnika samodejno zaprejo in 
preprečujejo ohlajanje kotla. Oljni gorilniki naj bi imeli 
predgretje kurilnega olja. Zanimivi so ti. turbo gorilniki. 
Pogosto se zgodi, da je potrebno iz ogrevalnega sistema 
med vzdrževanjem izpustiti vodo. Po popravilih ga je 
potrebno zopet napolniti. Zelo pomembno je, da ogrevala 
odzračimo, oz odzračiti je potrebno cel sistem, kar po 
potrebi ponovimo večkrat. Pravilno odzračen je tisti sistem, 
v katerem se vsa ogrevala ogrejejo enakomerno. 
Neodzračeni sistem pomeni manjšo učinkovitost ogreval 
in večjo porabo goriva. Predvsem pri starejših objektih je 
zelo žgoče vprašanje tesnjenja vrat in oken. Z zamenjavo 
le-teh ali vsaj z dodatno zatesnitvijo, so toplotne izgube 
manjše. Izolirati je potrebno tudi roletne omarice. 
Dodatna plast izolacijskega materiala ni nikoli stran 
vržen denar. Če menite, oz. je objekt slabo ali le delno 
izoliran, ga izolirajte. Največkrat ostanejo neizolirana 
nebivalna podstrešja. Priporočena debelina toplotne 
izolacije naj bo med 15 do 25 cm. Najlaže jo je izvesti 
med izvedbo ostrešja, težje pa je izvedljiva pri že zgrajenih 
mansardah (potrebna so gradbena dela, izselitev, ipd.). 
Če zamenjujete kritino, izolirajte tudi mansardo. S temi 
posegi se toplotne izgube zmanjšajo od 10 do 20 
odstotkov, glede na izvedbo. Izoliramo lahko tudi strop 
nad hladno kletjo, približno 5-7 cm toplotne izolacije. V 
topli bivalni kleti je smiselno izolirati tla in stene. Izolirati 
je potrebno tudi kotel in cevi (2-3 cm), predvsem pri starih 
ogrevalnih sistemih in v prostorih, ki so neogrevani. 
Regulacija ogrevalnega sistema je element, brez katerega 
si sodobnih in varčnih sistemov sploh ne moremo zamisliti. 
Najboljša regulacija omogoča dnevni in tedenski program 
in sledi zunanjim spremembam. Regualcija omogoča 
dnevno-nočni režim ogrevanja, naravnamo lahko 
temperaturo ogrevanja med odsotnostjo, ipd.. Že vgrajeno 
ročno regulacijo lahko z majhnimi stroški dopolnimo. 
Izklapljanje naprav ponoči je zelo nesmiselno saj lahko 
skrajša njihovo življenjsko dobo, bolj ekonomično je 
neprekinjeno delovanje. Boljše uravnavanje temperature v 
prostoru lahko dosežemo z vgraditvi jo te rmosta tsk ih 
ventilov, pri čemer se izgube lahko zmanjšajo do 7 %. 
Termostatski ventili zagotavljajo želeno temperaturo prostora, 
pri čemer upoštevajo vse notranje in zunanje vire toplote ( 
peči, kamini, sonce,...). 

IVANKENDA, univ.dipl.inž. 



O b v e s t i l o v sem 
č l a n o m D r u š t v a 
i z g n a n c e v 
D o m ž a l e 

Odškodnina za prisilno 
delo v izgnanstvu 
Kot smo vas že obvesti/i, je v avgustu 2000 začel veljati 

nemški zakon, po katerem nemška vlada in podjetja 

zagotavljajo v enakih deležih, sredstva za izplačila 

nadomestil nekdanjim suženjskim in prisilnim delavcem 

ter drugim žrtvam nacističnih krivic. Nemški zakon 

priznava, da storjena krivica in povzročeno človeško 

trpljenje ne moreta biti resnično poplačana z denarjem 

in da zakon prihaja prepozno za tiste, ki so izgubili 

življenje kot žrtve nacističnega režima ali so medtem 

umrli. 

Zahtevek lahko vložijo: 

suženjski delavci, 

- prisilni delavci v podjetjih ali javnih službah, 

- prisilni delavci v kmetijstvu, 

- žrtve osebnih poškodb. 

- starši umrlega otroka, 

- osebe, ki so izgubile premoženje ob neposredni 

udeležbi nemških podjetij in zaradi kraja svojega 

bivanja ali ker niso imele dostopa do informacij o 

premoženju niso mogle prejeti plačila ali vložiti 

zahtevka po prejšnjih nemških odškodninskih 

zakonih: osebe, ki premoženja niso izgubile zaradi 

nacističnega preganjanja ampak v zvezi z 

nacističnimi krivicami in ob neposredni udeležbi 

nemških podjetij: 

- dediči po osebah, ki so umrle po vključno 

16. februarju 1999. 

Vse informacije lahko dobite pri predsedniku Jožetu 

Kvedru (7231-627) oz. tajnici Veri Vojska (041 634-

599) ter v uradnih urah ob petkih od 13. do 14. ure. 

Vsi. ki ste obrazce že prejeli, pa potrebujete našo pomoč 

pri njegovem izpolnjevanju, pokličite, da se dogovorimo 

za izpolnitev obrazca. Vsi, ki ste upravičeni do vložitve 

zahteve, pa niste prejeli obrazcev, niti niste vlažili 

predhodnega obrazca za prisilno delo, pa se oglasite v 

času uradnih ur, da izpolnite osnovni obrazec, ki ga 

bomo posredovali Društvu izgnancev Slovenije. 

Vsi obrazci morajo biti pred oddajo podpisani s strani 

predsednika Krajevne organizacije Društva izgnancev 

Domžale. 

Zadnji rokza vlaganje zahtevkov je 11. avgust2001. 

Več o pravkar sprejetem Zakonu o poplačilu 

odškodnine žrtvam vojnega in povojnega nasilja ter 

njegovem uresničevanju pa boste lahko prebrali v eni 

od prihodnjih številk. 

Prijetno pomlad! 

DRUŠTVO IZGNANCEV DOMŽALE 

Nikoli več vojne 
Oklo, 24.februar, 2 0 0 1 . Kljub neprijaznemu vremenu so se člani 

borčevske organizaci je in DU iz Moravč udeležili spominske 

s lovesnost i ob 57.obletn ic i b i tke na O k l e m nad Ihanom. 

Organiziran je bil avtobusni prevoz. Slovesnost se je pričela ob 

11.uri pri spominskem obeležju 72 padl im borcem Kamniško 

zasavskega odreda. Obiskovalce je pozdravil in se j im zahvalil 

za udeležbo Rajko Hafner, podpredsednik Območnega zruženja 

ZZB NOB Domžale. Prisotni smo se z minuto molka pokloni l i 

spominu na padle. Pozdravne besede j im je nameni l tud i 

predsednik sveta KS Ihan, Boštjan Lekan. Slavnostni govornik 

S imon Mavsar, podžupan Občine Domžale, je dejal: » Vesel 

sem, da sem tukaj med vami v tol ikšni množici l judi, starih in 

mladih iz vseh krajev. Dogodek kot je bil tisti izpred 57 let, se ne 

sme več ponovi t i . Bod imo strpni , potrpežlj ivi , pr is luhnimo 

soljudem, ohranimo dostojanstvo in medsebojno spoštovanje.« 

V kul turnem programu so nastopili učenci OŠ Ihan, recitatorji, 

otroški zbor. Moški pevski zbor Janez Cerar DU Domžale, mešani 

pevski zbor DU Moravče in recitator Lojze Muhar. 

Med več sto udeleženci je bilo približno 8 0 pohodnikov iz Litije, 

ki se prireditve udeležujejo vsako leto. Ob spomeniku se je 

razvrstilo 18 praporščakov iz občinskih borčevskih organizacij 

ter zastavonoši br igad. Po slovesnosti je bilo srečanje v vasici 

Dutovlje. Naslednje leto pa se znova snidemo. 

JOŽENOVAK 

Lekarna končno bo! 
Dolgoletna želja Moravčanov in okoličanov bo le uresničena. 

V poslovnem objektu, kjer domu jeta že Cvetličarna Markuš in 

Manufaktura Vanda, tečejo zadnje priprave pri urejanju 

prostora za lekarno, ki se bo imenovala Podružnica Moravče, 

delovala bo v sklopu domžalske lekarne, ki je organizacijska 

enota Javnega zavoda Mestne Lekarne. 

Kot nam je povedala direktorica javnega zavoda mag. Tanja 

Lajovic, je oprema skoraj v celoti že nameščena, vložena je 

tudi vloga na Upravno enoto Domžale za uporabno dovoljenje. 

Po pr idobi tv i tega je potrebna še dokončna ver i f ikaci ja 

pristojnega inšpektorata pri Ministrstvu za zdravstvo. Ker so 

pogoj i za delovanje tovrstne dejavnost i dokaj s t rog i , 

predvideva, da se bo izdaja le-tega malo zavlekla. Nekaj težav 

imajo tudi s kadri, vendar upajo, da bodo te odpravljene v 

najkrajšem možnem času. Realno lahko torej pričakujemo, da 

bodo vrata lekarne uradno odprta v nekaj mesecih. Delovni 

čas bo pr i lagojen urn iku dela v splošni ambulant i v 

Moravčah.Torej nam ne preostane nič drugega, kot da še malo 

potrpimo in če se le da poskrbimo za svoje zdravje, da 

bomo čim manj potrebovali storitve zdravnika in farmacevta. 

S. V. 



Vabilo na izobraževanje za 

izvajalce pomoči na domu 
Center za socialno delo bo v sodelovanju z Zdravstvenim d o m o m 

Domžale in zunanjimi sodelavci v drugi polovici aprila organizira 

6 0 urni p rog ram usposabl janja za izvajanje pomoč i na d o m u : 

boln im, ostarel im, inval idom in družinam s kronično bolnimi 

osebami. 

Program zajema naslednje vsebinske sk lope: 

1. Predstavitvena delavnica s poudarkom na komunikacij i 

2. Osebe z motn jami in njihove družine 

3. Staranje in starost 

4. Stiske in težave ljudi v t ret jem življenjskem obdobju 

5. Star človek in družina, kodeks etičnih načel 

6. P rehrana s ta re j š ih , seznan i tev z o s t a l i m i d i e t a m i in 

značilnostmi posameznih diet 

7. Delo z duševno prizadetimi 

8. Organizacija pomoči na domu in supervizija 

9. Najpogostejše bolezni v starosti 

10. Nega uporabnika (teoretični in praktični del) 

11. Praktično delo izvajanja pomoči na domu na terenu pri raznih 

skupinah uporabnikov 

Prog ram izobraževanja se izvaja od 1998 leta in je bil prvi 

verificiran kot strokovno kvaliteten program pri Socialni zbornici 

Slovenije. V letošnjem letu je dopolnjen z dodatnimi vsebinami, 

zato se je obseg povečal iz 4 0 ur na 6 0 ur. 

Potrebe po pomoč i na domu se neprestano povečujejo, ljudi, ki 

bi izvajali pomoč, pa pr imanjkuje, zato vabimo, da se udeležite 

izobraževanja vsi t ist i , ki bi želeli opravljati to delo kot pokl icno 

dejavnost. Nezaposlene osebe, pogovor i te se na zavodu za 

zaposlovanje z vašo svetovalko, če izpolnjujete pogoje, da vas 

zavod vključi preko javnih del v izobraževanje. 

Še posebej pa s te vab l jen i mla jš i upoko jenc i oz. osebe, ki bi 

prostovoljno izvajale pomoč sočloveku. 

Sredstva za plačilo izobraževanja bomo skušali pridobiti iz drugih 

virov, kar pomeni , da je za vas izobraževanje brezplačno. 

Prijave pošlj i te na naslov vodj i programa Majd i Hrovat na CSD 

Domžale, Ljubl janska 70. Števi lo slušatel jev je omejeno na 15 

oseb, zato pohi t i te s pr i javami. 

MA/DA H ROVA T, dipl.soc.del., vodja programa 

Gasici v Veliki vasi uspešno 
zaključili leto 2000 

V soboto , 24. 2. 2 0 0 1 , je i m e l o Pros tovo l jno gas i lsko d r u š t v o 

Vel ika vas redn i letni občn i zbor, ki se ga je ude lež i lo 35 č lanov 

od 54 vp i san ih . Zbora se je ude lež i l o t u d i 11 vab l jen ih gostov. 

Poroči la za leto 2000 so b i la d o b r o p r i p rav l j ena . D ruš tvo j e 

b i l o v l a n s k e m le tu ze lo d e l a v n o in uspešno . V p r o s t o r i h 

gas i lskega d o m a s m o p r i če l i z i z d e l a v o d v o r a n e za po t rebe 

gasilske organizac i je . Plan za leto 2001 j e obš i ren in zahteven, 

kar se t iče f i n a n č n i h sredstev, za to n a m bo mora la na p o m o č 

p r i skoč i t i Obč ina in GZ Moravče. N a č r t u j e m o d o k o n č a n j e del 

p r i u re jan ju san i ta r i j in dvo rane . Gasi lc i b o m o svoj de lež 

p r i speva l i z d e l o m , k i s m o ga že v p r e t e k l e m le tu o p r a v i l i za 

p r e k o 700 .000 to lar jev. Tako se j e o b č n i z b o r z a k l j u č i l z 

u p a n j e m , da n a m bo t u d i Obč ina za i nves t i c i j o v d v o r a n o i n 

sani tar i je p r i skoč i l a na p o m o č . 

STANEMERELA, PGD Velika vas 

Ustanovitev 
I. skupine 

medgeneracijskega 
društva v Moravčah 

Na povabilo dveh prostovoljnih voditeljev 

skupin Medgeneracijskega društva Domžale so 

se nekateri prijazno odzvali in tako 14. februarja, 

ravno na Valentinovo, prišli na informativni 

razgovor o delovanju takšnih društev. 

Po uvodni predstavitvi prisotnih je bilo povedano: 

Način današnjega življenja pogojuje, da se posebna 

pozornost nameni negovanju medgeneraci jskih 

odnosov. S tem se povezuje predstavnike prav vseh 

starostnih generacij, kajti le to omogoča kakovosten 

potek življenja in izmenjava življenskih izkušenj. 

Starejši se ne počut i jo več tako nekor is tn i in 

n e p o m e m b n i . Mlajši in mladi pa na tak način 

spoznavajo, kaj jih čaka ob njihovem staranju. To je 

še kako p o m e m b n o pri druženju, delovanju in 

povezovanju takšnih medgeneracijskih skupin. 

Veliko skupin je ustanovljenih in povezano delujejo 

po vsej Sloveniji že precej let. Tu se ljudje različnih 

generaci j srečujejo zaradi prijateljstva, prenosa 

življenskih izkušenj, vrednot in tradicije, ki ne smejo 

zamre t i . L jud je se m e d s e b o j spoznava jo in 

povezujejo v dobrem in s labem. Med seboj si 

pomagajo, strokovno pomoč, če je to potrebno, pa 

si poiščejo pri za to usposobljenih strokovnjakih in 

ustreznih ustanovah. Bogatijo si znanja, izmenjavajo 

izkušnje in tako širijo svoja obzorja. Obenem pa, ko 

se družijo, dobivajo medsebojno pripadnost, kar daje 

smisel nadaljnemu življenju. 

Tako je bilo uvodoma predstavljeno delovanje takšnih 

skupin. 

Skupaj smo se odločili, da ustanovimo skupino, ki jo 

sestavlja 7 članov in dva prostovoljna usposobljena 

voditelja (takšno število se smatra za idealno) ter se 

dobivamo še naprej. Da tako skupaj zaorjemo ledino 

in začnemo z delovanjem I.medgeneracijske skupine 

v Moravčah, ki deluje v sklopu Medgeneracijskega 

društva Domžale, ta pa deluje po zaslugi domžalske 

socialne službe. 

Povedati je potrebno tudi, da je bil zelo velik posluh 

za ustanovitev in pomoč pri delovanju take skupine 

pri vodi lnih l judeh Obč ine Moravče in Društvu 

upoko jencev Moravče , ki so nam za obisk in 

delovanje ljubeznivo odstopili svoje prostore. 

Nenazadnje se s sovoditel jem zahvaljujeva tudi 

članicam skupine, ki so se ojunačile in prišle ter 

tako omogočile, da se je I. medgeneracijska skupina 

sploh ustanovila in začela delovati. 

Kako bomo delali, kaj je v našem načrtu in dogovoru 

ter vse ostalo o skupini, pa povemo kdaj drugič. 

Za enkrat toliko. Zaorana je ledina v tej smeri tudi v 

vaših in naših Moravčah. Nato smo vsi mi in ste lahko 

tudi vi zelo ponosni. 

za I. medgeneracijsko skupino v Moravčah 

MARIJA RADKOVIC, voditeljica 



9A 
»Nova« zobozdravnica 

v ZD Mora vče 

Barbara Škr/j, dr.stomatologije prihaja iz Kamnika, kjer živi s 

svojim bodočim življenjskim partnerjem. Po upokojitvi Serianz 

Romana, višji dentist, je pričela svojo poklicno kariero v 

zobozdravstveni ambulanti za odrasle v ZD Moravče. Strokovni 

izpit je uspešno opravila v mesecu decembru 2001. 

Kraji v naši občini ji niso nepoznani, kajti že od otroških let je 

s starši konce tedna preživljala v počitniški hišici na 

Moravškem. Zato pravi, da ve. da so tu prijazni in preprosti 

ljudje. 

Kdo vas je navdušilza ta poklic? 

Moj svak ki je asistent na Stomatološki kliniki v Ljubljani. 

Vedno sem razmišljala o splošni medic in i , o zobozdravstvu 

pa nikakor ne. Na svakovo pobudo se je moja odloči tev kar 

hitro spremenila. 

Kako ste se odločili, da boste svoje delo opravljali prav tu v 

Moravčah? 

Moravče in okolico, predvsem Limbersko goro, sem poznala 

že iz otroških let. Ti prijetni občutki , zadovoljstvo in veselje me 

še danes spremljajo, zato sem se odloči la, da to delavno 

mesto spre jmem. Prihajale so številne ponudbe za delo 

drugod, vendar za to svoje odločitve nisem spremenila. 

Kaj menite o osveščenosti ljudi glede higiene, 

preventivnega in kurativnega zdravljenja zob? 

Glede osveščenosti ljudi lahko rečem, da je le ta na nizki ravni. 

Zasledila sem veliko nehigiene ust, ustne vot l ine in zob, 

o g r o m n o zobnega kamna, vel iko pa je tudi u rgentnega 

zdravljenja zob zaradi bolečine. Vedno skušam pacientu 

razložiti in prikazati namen in p o m e m b n o s t temel j i tega in 

pravi lnega čiščenja zob, pa vel ikokrat zasledim začuden 

pogled, izraz na obrazu, češ mladenka kaj me boš ti učila. 

Da bi uporabljali zobno nitko se nekaterim zdi zelo smešno ali 

pa molč i in v sebi modruje, kako je to n e p o m e m b n o in kako 

velika izguba časa je nitkanje zob. 

Preventivnih pregledov skorajda ni, pač pa ljudje največkrat 

pridejo, ko jih boli zob in ko celo analgetik ne pomaga več. 

Na kakšen način ste skušali vzpostaviti tisti prvi stik s 

pacienti? 

Do »novega« zdravnika so vedno bolj kritični, bolj je opazovan 

in dvomi se hitreje porodi jo kot sicer. 

Glede na to, da je to moje prvo delavno mesto, sem morala 

sama nekako ločiti teoret ično plat od praktične in se naučiti 

neko st rokovno stvar povedat i laično, č imbol j razumlj ivo 

pacientu. Pacientom sem dala vprašalnik, ki se je nanašal na 

področje njihovega splošnega zdravstvenega stanja. Marsikdo 

je bil začuden, toda kljub temu sem pri tem vztrajala, ker vem, 

kako zelo pomembno je to pri stomatološki obravnavi pacienta. 

Pomembno je, katera zdravila jemlje, kako se počuti in podobno. 

Kaj pa čakalna doba v vaši ambulanti? 

Zarad i s labe p ro te t i ke in zelo š tev i lnega u r g e n t n e g a 

zdravljenja zob predvsem bolečine, se čakalna doba resnično 

kar povečuje. Vsekakor ima pacient, ki je občan Občine 

M o r a v č e p r i o r i t e t o . Če pa se zd rav i že pr i d r u g e m 

zobozdravn iku , pa je dobro , da to zdravl jenje t a m tud i 

nadaljuje. Pri samoplačnik ih pa gre za d o m e n o ure in časa 

izven čakalne dobe. 

Urgentni pr imeri imajo vedno prednost in j ih tudi nikoli ne 

zavrnemo. 

Kaj bi v ambulant i spremenil i , kaj vas moti? 

Najbolj me mot i zastarela oprema (stol, svedri, sterilizator in 

podobno). Veliko stvari bi morali obnovit i , izpopolnit i . Kar se 

tiče nabave potrošnega materiala, pa sem kar zadovoljna. 

Kako funkcionalen je za vas RTG aparat za zobe? 

Pri RTG slikanju veljajo določena pravila in previdnostni ukrepi, 

ki pa j ih tu ne dosegamo in j ih n imamo. Zavedam se, da bi 

bilo za pravilno ureditev prostora, kjer je aparat in se izvaja to 

delo, in za vzdrževanje aparata, pot rebno precej f inančnih 

sredstev. Toda dokler pogoji niso izpolnjeni, tudi paciente raje 

poši l jamo na RTG zob v ZD Domžale. 

Na kaj bi želeli paciente še posebej opozoriti? 

Glede na to, da se pr i tožujemo na čakalno dobo, bi rada 

opozorila, da v primeru, ko pacient ne more priti ob dogovorjeni 

uri, naj prej pokliče, da lahko damo možnost drugemu, njemu 

pa d rug d a t u m . Če nas p r e d h o d n o ne bo pok l ica l , bo 

avtomatsko pristal v čakalni vrsti. Glede čakalne vrste prosim 

tudi za večjo strpnost do sestre, ki poskuša čimbol j ugodit i in 

porazdeliti datume. 

Še nekaj zelo p o m e m b n e g a bi rada poudari la. Če vas boli 

zob, ne vzemite prot i bolečini ASPIRINA, ker po n jem pri 

posegu nastajajo večje krvavitve, vzemite raje LEKADOL ali 

NAKLOFEN tablete. 

Glede na študij in delo vam prostega časa verjetno 
največkrat zmanjka, pa kljub temu. kaj delate, s čim se 
ukvarjate v prostem času? 

S fan tom hodiva skušaj na f itness. Zelo rada pa tudi p lavam, 

s m u č a m in igram tenis. Tudi branje strokovne l i terature 

vkl jučujem v svoj prosti čas. 

Skupna želja pacientov je. da vzpostavimo in ohranimo 

dobre odnose z našo »novo« zobozdravnico, zato vam dr. 

Škr/j, želimo mnogo potrpljenja z nami. dobre volje, 

vztrajnosti in uspeha. 

POLONA GORJUP 



Vrhpoljčanke praznovale svoj praznik 

Dober dan, življenje, silno in milo. Kot na praznik prihajam v tvoj hram in ti šepetam na uho besedilo zaljubljenih: Rad te imam! 

(Tone Pavček) 

Mesec marec je mesec, ko se podari največ pri jaznih besed, pol jubov in 

šopkov. Tako se je tudi na Vrhpoljah, 17. 3. ob 18. uri, zbralo mlado in staro, 

da bi proslavili dan mater in žena. Mamice in žene so pričakali otroci z lepo 

izdelanimi rožicami iz krep papirja, članice RK so j im postregle z aperit ivom. 

Organizator prireditve je bil Rdeči Križ Vrhpol je. V programu so sodelovali 

učenci OŠ Vrhpolje, Tamburaški orkester Vrhpolje, harmonikaš Peter Merela 

in pevski zbor Vrhpolje, povezovalka pa je bila Natalija Brodar. Tamburaši so 

odigrali pet skladb, s t rem i od teh bodo nastopili tudi na tamburaški reviji 

v Murski Soboti. Dan je zaznamovalo veliko recitacij, ki so bile smešne in do 

srca segajoče. Učenci iz 3. razreda in njihova mentorica Francka Pačnik so 

uprizorili kratko igro z naslovom Pomlad, ki je nasmejala in razvedrila publiko. 

Občudoval i smo glasbeni talent Petra Merele iz 2. razreda, ki je zaigral na 

harmoniko. Še poseben napredek je pokazala prav podružnična šola, saj je 

letos organiziran pouk sintetizatorja. Predstavili so se štirje učenci, ki so 

dokazali, da med šolskem le tom res ne počivajo. Deklice iz male šole so 

zapele nekaj pesmic in pridružilo se j im je tudi dobro razpoloženo občinstvo. 

Prireditev so zaključili vrhpoljski pevci pod vodstvom Marije Klopčič, ki so se 

predstavili s pet imi skladbami. Zahvalnih besed predsednice 0 0 RK Pavle 

Lebar in povabila na pogosti tev, smo se iskreno razveselili. Večer se je 

razvlekel v noč, saj so se mamice, očki in otroci 

pomeri l i v raznih igrah.Tudi petja in plesa ni 

manjkalo. Najbolj pa so se pozabavale mamice, 

ki so po dolgem letu spet dočakale svoj praznik, 

kar pa so si, roko na srce, tudi zaslužile. 

NEVA PAČNIK, 

Prihodnost je odvisna od 
ljubezni 

Na predvečer prazn ika g o s p o d o v e g a razglašenja, 2 4 . m a r c a , je v 

dvorani kul turnega doma v Moravčah z ot roško pr isrčnost jo potekala 

pr i redi tev namenjena s ta ršem, tako m a t e r a m ko t o č e t o m . 

Prihodnost je odvisna od ljubezni, je sporočilo Karla Woyti le, človeka, ki 

je 2 0 . s t o l e t j e z a z n a m o v a l s svo jo o d k r i t o s r č n o in k d o b r e m u 

prizadevajočo se osebnostjo. Recitatorji KID Limbar so v njegovem tekstu 

Pred zlatarno in spremljajočih slikah našli poanto vse prireditve. Ljubezen 

gre in mora iti skozi vsako generaci jo in s t e m zagotavljat i obstoj 

posameznika in naroda. Iz čiste ljubezni bi se moralo rodit i prav vsako 

človeško bitje, ki za svoj najnežnejši obstoj potrebuje mamine prsi, vsak 

dan svojega življenja pa vse bolj tudi nesebične topline svoje matere in 

svojega očeta. Le oba zmoreta težko nalogo starševstva in z zg ledom 

nehote in dostikrat tudi nevede vzgajata novo mamo, novega očeta. In 

pr ihodnost je odvisna od ljubezni. 

Na prireditvi so nastopili otroci iz vrtca z vzgojitel j icama Metko in Jožo. 

Malčk i so peli, plesali in celo potoval i z v lakom na Dunaj, v Prago,... V 

vsakem mestu so zaplesali zanj značilen ples, valček, polko,...in se nato 

vrnili, kam drugam kot domov v mamino naročje. Recitatorji in nj ihova 

mentor ica Nuška Pohlin Schvartzbart l iz moravške šole so z mnog im i 

pesmimi napisanimi za mame izvabili občutek ganjenost i . Mnogokra t 

izvedene in slišane pesmi je cerkveni otroški zbor z zborovodkinjo Barbaro 

Fale zapel tako, da smo j ih z vesel jem slišali znova. Mi lka Novak, ki je 

ce lotno prireditev osnovala, je v goste povabila družino Debeljak iz 

Podbrezij. Otroci so se predstavili z igranjem na kitaro, violino in klarinet 

ter pet jem. Z besedo je na oder nastopajoče pospremi la Barbara 

Kunavar. 

Po prireditvi smo se vsi lahko posladkali s sladkimi dobrotami , ki so j ih 

pripravile pridne članice Karitasa in si izmenjali nekaj besed, po tem pa 

so nas obveznosti znova klicale. Na letošnjo prireditev ob mater inskem 

dnevu pa bodo še dolgo spominjale in opominja le, da je pr ihodnost v 

ljubezni, voščilnice, ki so jih izdelali šolarji z učitel j icama Inge Ivartnik in 

Terezijo Juvan. 

MAL 

Pomlad prihaja in z njo starševski dan. 

Vzgojiteljice moravškega vrtca so pripravile 

serijo ustvarjalnih delavnic za starše in otroke, 

ki so popoldan poznomarčevskega dne preživeli 

skupaj ob igri in delu. 

foto: Ivanka Cerar 
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Spomin na zvončke 
Moški pevski zbor KD Tineta Kosa je v soboto, 

17.3.2001, pripravil zanimivo predstavitev pesmi 

našega rojaka Rada Kokalja z Vrhpolja, pisca besedil, 

glasbenika in zbiralca pesmi iz naše bogate narodne 

zakladnice. 

Na večeru citer in narodnozabavne glasbe »SPOMIN 

NA ZVONČKE« so nastopili pevci Moškega pevskega 

zbora KD Tineta Kosa iz Moravč pod vodstvom Mira 

Capudra ob spremljavi Tomaža Plahutnika ter Milana 

in Gašperja Kokalja. Gost večera. Rado Kokalj, je 

navzoče seznanil s svojim ustvarjalnim opusom, ki ga 

je obogati l predvsem kot pisec besedil, član kvarteta 

Zvonček in drugih vokalnih skupin v obdobju, ko seje pričela 

porajati naša narodnozabavna glasba. 

Hkrati s predstavitvijo Rada Kokalja pa je bil predstavljen tudi 

del glasbene poti Rudija Bardorferja, ki je napisal glasbo na 

Kokaljeva besedila. 

V okvi ru g lasbenega večera je nastopi l tud i obetavn i 

ansambel mladih talentiranih glasbenikov SICER iz Mengša, 

oziroma Preserij pri Radomljah. 

Prireditev, ki je bila organizirana v okviru praznovanja 

občinskega praznika, dneva žena in materinskega dneva je 

tako navzoče obiskovalce navdušila in je torej dosegla svoj 

namen. Večer sta povezovala Barbara in Avguštin Fale, ki 

sta, odeta v narodno nošo, skozi večer vodila obiskovalce do 

resničnega zadovoljstva, ki so ga kazali ob odhajanju iz 

dvorane. Verjetno so bili bolj zadovoljni od tistih, ki ste doma 

obsedeli v mehkih foteljih pred velikim ekranom ob gledanju že 

znanih TV oddaj. Prireditev, tekst in sceno na odru kulturnega 

doma, je ob pomoči Kulturnega doma in ostalih sodelavcev 

zasnoval Milan Brodar. 

Glavni pokrovitelj je bila Občina Moravče, s svojimi prispevki pa 

so jo podprli: Cvetličarna Markuš Klavdija, Gostilna Kavka - Marija 

Peterka, Gosti lna Nad Logom - Ma jda Tomšič, Kavarna in 

slaščičarna Detelca - Janez in Mateja Osolnik in Kmetija »Pri 

Mežnarjevih«, Katarija. 

Prireditev je posnela tudi lokalna ATV Litija, zato bodo na voljo 

video posnetki večera citer in narodnozabavne glasbe. 

Moški zbor KD Tineta Kosa Moravče se iskreno zahvaljuje vsem, 

ki ste kakorkoli pomagali pri izvedbi prireditve. 

M. BRODAR 

50 let Glasbene šole Domžale 

Mladi glasbeniki spet na odru 
Naši šolarji poleg šolskih obveznosti različno preživljajo prosti 

čas. Nekateri se odpravijo na igrišče, igrajo košarko, drugi 

odhitijo raziskovati gozd, tretji raje ostanejo v sobi in berejo 

knjige ali igrajo igrice na računalniku. Nekateri se popoldan 

vrnejo v šolo, kjer poslušajo, spoznavajo in odrivajo, kaj je 

glasba in še več. Tudi sami jo začnejo ustvarjati in tako 

razveseljujejo poslušalce in sebe. 

Nastopi pred publiko niso pogosti, saj je za vsako zaigrano 

noto potrebno veliko dela in igranja na svojem instrumentu. 

Vendar, kot zatrjujejo mladi glasbeniki, to ni samo delo, ampak 

tudi užitek. Nastop mladih glasbenikov smo lahko občudovali 

pretekli mesec v Kulturnem domu. 

Nastop je potekal v okviru praznovanja 50 - letnice Glasbene 

šole Domžale, kamor spada tudi oddelek Glasbene šole 

M o r a v č e . Na k o n c e r t u so se po leg d o m a č i h mladih 

ustvarjalcev predstavili tudi gostje: najštevilčnejši je bil otroški 

pevski zbor GŠ Domžale »Domžalčki«, Godalni orkester GŠ 

Domžale in zelo usklajen, ritmično točen, a tudi glasen 

ansambel tolkal GŠ Domžale. 

Glavni del koncerta so predstavljali nastopi domačih mladih 

glasbenikov. Kot prva je za klavir sedla pianistka Katarina Capuder 

in nam zaigrala dve skladbi skladateljev H: Mancini in Matije 

Tomca. Sledil je nastop pianistke Jasmine Vesel, ki je izvedla 

skladbo Pastirček poje, skladatelja Matija Tomca. Kot tretja, 

nedvoumno zelo nadarjena mlada pianistka, se je predstavila 

Anita Urbanija s kar tremi skladbami skladateljev A. Dvorak, M. 

Tomca in moderno Let it be, pevca in komponista P. McCartnv, 

J. Lennona. Vse tri mlade pianistke in a tudi ostale na klavirskem 

oddelku v Moravčah poučuje Anamarija Javomik. 

Potem je v dvorani zadonelo, saj so nastopili trije trobentači skupaj. 

To je bil nastop tria trobent, ki ga sestavljajo Tilen Marolt, Miha 

Cerar in Rok Hrastar. Izvedli so skladbo Domovina z rusko narodno 

tematiko. Miha, Rok in Tilen so skladbo zaigrali natančno in 

usklajeno, a kar precej glasno, tako da si za trenutek dobil 

občutek, da poslušaš grajske fanfare. Miha Cerar in Tilen Marolt 

sta se v preteklem šolskem letu udeležila tudi regijskega prvenstva 

trobentačev do 11 let in dosegla lep uspeh. Na regionalnem 

tekmovanju, ki je bilo hkrati tudi izbirno za državno prvenstvo, sta 

se uvrstila na peto in tretje mesto. Čez mesec dni je sledilo še 

državno prvenstvo v Ljubljani, na katerem je Tilen Marolt dosegel 

bronasto plaketo in tako tretje mesto v državi, kar je za mladega 

g lasbenika iz Moravč izjemen uspeh . Po nastopu mladih 

trobentačev je sledil pevski nastop tenorista Milana Kunavar, ki ga 

poučuje Julieta Kubik de Habjanič, ob klavirju pa ga je spremljal 

Tomaž Pirnat. Predstavil se je s skladbama skladatelja J. Brahmsa 

in z ljudsko v priredbi J . Ravnika. 

Sledi l je lep , a tud i b rezh ibno izveden nas top mladega 

harmonikaša Aleša Žnidarja. Izvedel je skladbo skladatelja O. 

Bukowskega. Po tistem, kar smo lahko slišali, bomo Aleša še 

velikokrat lahko videli na odru. 

Nato smo zopet prisluhnili trobenti. Tokrat skladbi za solo trobento 

ob klavirski spremljavi gdč. Anamarije Javornik. Skladbo J. Porreta 

nam je zaigral Tilen Marolt. Tilnov učitelj Jure Močilnikar poučuje 

tudi vse druge učence trobentače v oddelku trobil v Moravčah. 

Tako so mladi glasbeniki dokazali, da so del kulturnega življenja v 

našem kraju, da vedo, kaj je dobra glasba in da marsikatero zapravljeno 

uro pred televizorjem zamenjajo za glasbene užitke ob instrumentu. 

JURE MOČILNIKAR 



Koncert za oskrbovance 

Torkovo popoldne, 6.februarja, smo članice Dekliškega 

zbora KD Tineta Kosa skupaj z zborovodjem Mi lanom 

Kokaljem in n jegovim s inom Gašperjem preživele med 

oskrbovanci doma upokojencev v Domžalah. Odzvali smo 

se povab i l u , naj p r i p r a v i m o s a m o s t o j n i konce r t ob 

slovenskem kul turnem prazniku. Popoldne smo se zbrale 

kar v d o m u , saj smo prihitele z vseh vetrov iz službe, šole, 

s predavanj...Prijazen sprejem s strani vodstva doma nam 

je vliv samozavesti in pripravljene pesmi smo kar najbolje 

zapele. Ko smo se pevke pripravljale na nastop, se je 

domska jedilnica polnila. Nekateri oskrbovanci so prihajali 

sami, drugim je osebje pomagalo ali pripeljalo na vozičkih. 

Pričakovali so nekaj nevsakdanjega. 

Ob točno dogovor jeni uri se je koncert, za katerega smo 

pripravile 17 pesmi, pričel s pozdravno pesmijo J.Aljaža: 

Oj, Triglav moj d o m . Sledila je koroška pesem: Sonce je 

prav nizko stalo. Ob izvedbi te pesmi je po licu marsikaterega 

oskrbovanca spolzela solza, solza v katero so bili vtkani 

spomin i na d o m , na domače in domač i kraj, na kraj od 

koder so bili odšli v ob jem domžalskega doma, v katerem 

preživljajo jesen življenja. Pesmi so si sledile in še je bilo 

opazit i kakšno hitro kretnjo t rudnih rok prek orosenega 

očesa. S pesmi jo A n d r e j a Šifrerja Za pr i ja te l je smo 

zaključile naš koncert. 

Odkritosrčen klepet in iskreni stiski rok z oskrbovanci je bil 

za nas znak, da j im je bilo naše petje všeč. Nj ihovi zadovoljni 

obrazi pa so bili priča, da je za veselje človeka v jeseni življenja 

pot rebno prav malo - le kanček dobre volje, t renutek časa in 

pripravljenost nekoga razveseliti. In pevke smo vse to v torkovem 

popoldnevu združile in upamo, polepšale dan oskrbovancem 

doma. 

Sproščen pogovor z vodstvom doma in prigrizek sta bila zadnja 

točka našega obiska. Odhajale smo z obl jubo, da se še vrnemo 

k prijaznim oskrbovancem in kolektivu. 

/V/CA ZUPANČIČ, foto:Silva Demšar 

MAKE UP 2 IN FENIKS 

Darja, Eva in Tina iz skupine Make up 2 so po prenehanju sodelovanja s primorsko 

založbo ETP McMi l lan polne novih načrtov. Dekleta, ki se j ih s p o m n i m o po 

uspešnicah Ti in Pridi nazaj, so pred kratk im podpisala pogodbo z založbo 

Hipersound Records in se podala na samostojno pot. Da mislijo glasbeno kariero 

še kako resno nadaljevati , so rdečelasa Darja, svetlolasa Eva in temnolasa Tina 

prepričl j ivo pokazale že prvi mesec potem, ko so se odloči le kariero nadaljevati 

brez menedžerke. 

Prvi single, ki se že vrt i po radijskih postajah, nosi naslov Feniks in napoveduje 

s p r e m e m b e v g l a s b e n e m us tvar jan ju . Punce so se od loč i le za več živih 

instrumentov in pop-rokovski stil. Ideja o Fenisku se je porodila v mislih rdečelase 

Darje, ki je tudi avtorica večine besedil na prihajajočem albumu. »Feniks je mitološka 

ptica, ki simbolizira dolgo življenje in ponovno vstajenje. Splete si gnezdo, izgori v 

lastnem ognju in nato ponovno vstane iz lastnega pepela. Je simbol neuničljivosti,« 

pravi Darja. 

Neuničljive pa so tudi punce same. Korošici Darja in Eva sta že kot majhni punčki in 

pridni šolarki OŠ Koroški jeklarji sestavljali koreografi je in sanjali, da bosta nekoč 

prepevali na odr ih. Moravčanka Tina že od nekdaj obožuje ples in glasbo in tudi 

ona je v skupini Make up 2 našla pot k uresničitvi svojih sanj. »Na svoji dosedanji 

poti smo naletele že na marsikatero oviro. S svojo vztrajnostjo in željo po nadaljnjem 

ustvarjanju smo vedno našle pravo rešitev,« se spominja plavolaska Eva. 

Punce so si zelo različne tako po zunanjost i kot tudi po značaju. Pravijo, da je 

kombinaci ja rdečelaske, blondinke in črnolaske zgolj naključje. Glede značajskih 

potez pa »krivijo« zvezde. Eva in Tina sta rojeni v znamenju ribic in sta temu primerno 

čustveni. »Škorpijonka Darja pa svoj temperament skriva za večno prijaznostjo,« 

pravita Eva in Tina. »Ko je katera od nas potrta, žalostna ali slabe volje, jo drugi dve 

vzpodbujata in ji pomagata . Včasih je pri nas res pestro. Mis l im, da nas naša 

različnost še bolj zbližuje. Dobro je, da imamo najpomembnejše lastnosti enake: 

delavnost, vztrajnost in pozit ivno naravnanost,« pravi zelenooka Tina, ki včasih 

posodi svoj obraz tudi za naslovnico kakšne revije. 

Punce bodo aprila ob promocij i albuma koncertirale po vsej Sloveniji, istočasno pa 

Foto (Andreja Travnik): od leve proti desni: 

Eva. Darja in Tina 

lahko pričakujemo tudi nov videospot. 

Če vas zanimajo podrobnosti iz njihovega 

življenja, si lahko preberete vse o njih na 

spletni strani: makeup2.com, če pa česa 

tam ne najdete, pa j ih povprašajte po 

e lek t ronsk i pošti makeup2@emai l .s i . 

Vsem tistim, ki j im pišete na naslov Make 

Up 2 - fan klub, Litostrojska 10, 1 0 0 0 

Ljubljana, pa bodo priložile še plakat. 

TINA LAVRAČ 

http://makeup2.com
mailto:makeup2@email.si


Zveza za vse življenje na 
preizkušnji 

V soboto , 3. marca , je na m o r a v š k e m odru gos tova la 

g ledal iška skup ina KD Jan i Vi rk iz Doba. Uprizor i la je 

komed i jo Zveza za vse živl jenje. 

Zakonca zrelih let živita v na videz idealnem zakonu. Imata 

sicer nekaj težav z odraščajočim sinom, ki se je razšel z 

zaročenko, in s hčerko, ki je zapustila prezaposlenega 

moža. Na večerjo k družini redno prihaja družinski prijatelj, 

tako rekoč zajedalec, ki ima tesne zveze z domačo kuharico, 

zato so vedno na mizi njegove najljubše jedi in tudi o 

družinskih zadevah je dobro poučen. 

Gospodarja pa najbolj razburi prihod policaja z namenom, 

da bo njegovi ženi vrnil pred več kot dvajsetimi leti ukradeno 

zapestnico. Takrat je bila namreč žena brez moža na 

počitnicah v Vrbi, vendar naj bi bila v moški družbi, ko jo je 

okradel tat. Kljub ženinim zagotovilom o njeni nedolžnosti 

moža napade val l jubosumja in zveza za vse življenje je 

na hudi preizkušnji. Pritisk se mu je močno povišal, fantazija 

pa deluje s polno močjo. Preteklost ga tako obsede, da 

začne izgubljati razsodnost. Otroci so začudeni nad svojimi 

idealnimi starši in ne morejo verjeti, da se lahko mama in 

oče razideta. Družinski prijatelj pripelje na večerjo k 

nesrečni družini celo svojo nekdanjo prijateljico, ki je prava 

lastnica ukradene zapestnice. Kot pred davnimi leti mu jo 

tudi tokrat spelje general, ki se pojavi ravno v pravem 

trenutku, da se razjasnijo vse uganke iz preteklosti. Žena 

je tore j nedo lžna , zakon je rešen, mož spet zaživi 

brezskrbno zakonsko življenje s svojo ženo oziroma s 

časopisom in s kariero. Njegov idealen zakon je rešen, 

otroci si oddahnejo, žena pa ostaja nezadovoljna s svojim 

položajem strežnice v družini. 

Nekol iko poučna, pa kl jub t e m u lahkotna komedi ja, s 

prikazom sodobnih družinskih razmer ni izzvala burnega 

smeha v dvorani , ampak pri tr jevanje ali posmeh. In 

zakonci so se kdaj pa kdaj sunili s komolc i , ko so se 

spomnil i na podobne situacije v svoji družini. Preprosta, 

vendar domiselna scena, je s pomoč jo treh zelenih 

panojev odl ično ustvarila vtis stanovanja, v katerega so 

stanovalci in obiskovalci prihajali po stopnišču. Ker se 

scena ni spreminjala, so bili odmor i zelo kratki in igra 

prav tako. Tudi maskerj i so svoje delo z u m e t n i m i 

bradicami, brki in fr izuro dobro opravil i . Igralci so svoje 

vloge odigrali brez večjih zadreg, pri t em je bila starejša 

generacija igralcev prepričljivejša od mlajše. Zvočni efekti 

so večkrat preglasili igralce in tudi izbor spremljajoče 

glasbe ni bil preveč posrečen. Pogrešali smo gledališke 

liste, iz katerih bi gledalci dobili več informacij o sami igri, 

o nastopajočih in sodelujočih pri predstavi, saj Dob 

navsezadnje ni tako daleč in Moravčane zanima, če 

morda sodeluje tudi kdo od znancev ali celo sorodnikov. 

Kar nekaj iger se je zvrstilo v letošnji sezoni na našem 

odru in večina predstav je bila dobro obiskanih, zato gre 

vsa pohvala g leda lcem, ki čedal je raje zamenju je jo 

televizijo z živo igro na odru. Po veliki noči se bo s premiero 

in ponovitvi jo predstavila še domača gledališka skupina 

s svojo izvirno igro, na kar mnog i l jubitelj i gledališča že 

težko čakajo. Upamo, da pomladno vreme ne bo preveč 

vplivalo na obisk domače predstave. Smeh se namreč 

prilega ob vsakem letnem času. 

MILKA NOVAK 

Pustna matineja za 
najmlajše 

V dvorani ku l turnega d o m a je bila v nedel jo, 25, februar ja , 

ponovno na sporedu otroška nedel jska mat ine ja . Tokrat je 

gostovalo gledališče Joli Molv z otroško pravljicoČarobna hišica. 

Pr i jetno vzdušje sta ustvarjala k lovn in čarovnik s pravimi 

čarovni jami. Otroci so j ih z zanimanjem spremljal i in tudi sami 

sodelovali pri nj ih. Ker je bila ta nedelja pustna, so se otroci na 

povabilo organizatorja našemil i v pustne maškare. Ob koncu 

prireditve je komisi ja, ki so jo sestavljali starši, najbol j izvirnim 

maskam razdelila sladke nagrade. Dobrote so prijazno prispevali 

v kavarni Detelca in prodajalni sadja Avokado. Obema se prav 

lepo zahvaljujemo in se priporočamo za sodelovanje tudi v bodoče. 

Po prireditvi so starši in otroci zadovol jno zapuščali dvorano. 

Zaupali so nam, da si podobnih nedeljskih matinej še želijo. 

M.K. 

Intenzivne vaje v Piranu 
Pomlad, ki se prebuja, je sedaj prav gotovo nekaj naj lepšega. 

Dramska skupina KID LIMBAR se je tudi letos odloči la, da bo 

uprizorila veseloigro v štirih dejanjih. 

V petek, 9. marca 2 0 0 1 , smo se igralci s kuharico odpravil i na 

in tenzivne vaje v Piran. Vso po t smo bili kot o t roc i , poln i 

pričakovanja, saj smo komaj čakali, kdaj bomo zagledali morje. 

V Piranu nas je najprej sprejel tamkajšnj i župnik. Stanovali smo 

namreč kar v župnišču. Ko smo se dogovori l i , kje bo kdo spal, pa 

je naša kuharica poskrbela za naše želodčke. Nato smo pričeli že 

s prvimi vajami. Sobota je bila najaktivnejši dan, saj smo se 

končno zbrali v popolni igralski zasedbi, manjkale so samo 

plesalke, ki so zaradi takšnih in drugačnih obveznost i ostale 

d o m a . Po d o p o l d a n s k i h va jah smo si og leda l i M ino r i t sk i 

samostan. Izvedeli smo, da je v mestu Piran kar štirinajst cerkva. 

Popoldne pa smo se odpravili na krajši sprehod po Piranu, nekateri 

tudi na rolarjih. Ker so na ta dan praznovali moški (40 mučenikov), 

ženski del ekipe ni pozabil nanje. 

Kaj je lepšega kot top lo pomladansko sonce, mor je polno 

majhnih čolničkov in bivališče tako blizu morja, da bi lahko lovil 

ribe kar s kavča v sobi, če bi le imel malce daljši trnek. To jutro je 

bilo res čudovito. Že zgodaj zjutraj smo pričeli z vajami, saj smo 

se kasneje udeležili maše. Pri kosilu se nam je tokrat pridružil 

tudi župnik, ki nam je povedal kar nekaj zanimivosti in je prav rad 

zapel z nami . Popoldne nas je obiskala naša rojakinja Metka 



PUSTNI CAS, CAS VESELJA IN NORCU 

Čeprav letos zima še ni pokazala pravih zob, se že pripravljamo 

na njen odhod. Pust je ljudska šega ohranjena še iz obdobja 

poganstva, s katero praznujemo odhod zime in prihod pomladi. 

Spremljajo jo maškare. 

Na Ptujskem polju so to grozljivi dobrohotni kurenti ali koranti. 

Na Cerkljanskem laufarji, ki s pomočjo ta starega in ta stare, 

ta smrkastega, ta žaklastega in še koga, iščejo veliko leseno 

kladivo - bot, s katerim bodo kaznovali pusta. V Brkinih v ovčji 

kožuh oblečenega škoromatija spremljata dva škopita, ki z 

gozdarskimi kleščami lovita otroke po vasi in jih potem 

namažeta z ogljem. Seveda imamo tudi za naše področje 

značilno masko orači, saj pust ne odganja le zime in kliče 

pomladi, temveč vpliva tudi na rodovitnost letine. 

Maškare so poznane tudi drugod po svetu. Spomnimo se na 

beneški pustni karneval, kije po obiskanosti eden največjih 

na svetu, pa na znameniti pustni karneval v Riu de Janeiru, 

kjer se dekleta razkazujejo v vsej svoji goloti. 

Tudi Moravčani smo imeli svoj pustni »karnevalček«, ki so ga 

letos ponovno pripravili taborniki, z nepogrešljivo pomočjo 

dveh Janezov, Prelovškovega in Slaparjevega, ki sta tudi tokrat 

skrbela za "glasnosf.Občina je primaknila za krofe in čaj, ki 

so jih ob koncu prireditve dobili vsi našemljeni udeleženci 

povorke. 

Na čelu povorke se je vozil naš znanec z oglasnega stebra 

klovn Pepi, za njim je že po tradiciji stopala moravška Buča 

s tremi prašički in maškare pihalne godbe Moravče, katera 

da vsako leto piko na i pustni povorki. Za njimi je bila pisana 

druščina maškar. Povorka je krenila od šole, do bencinskega 

servisa, okrog moravškega parka in nazaj do kulturnega doma. 

Povorko so z budnimi očmi spremljali člani ocenjevalne 

Capuder, ki je pri uršul inkah v Izoli . S sestro Polono in 

župn ikom so si lahko prvi ogledali predpremiero, ki smo jo 

zaradi toplega sonca uprizorili kar zunaj na vrtu. Tudi ta dan je 

bil poln smeha in pesmi. 

Ko smo se poslavljali, smo z očesom objeli tudi ta prečudovit i 

Piran in se kar malce utrujeni odpeljal i prot i d o m u . Župnik 

nam je na koncu, malce v šali, malce pa zares rekel, da bo 

prišel pogledat v Moravče, kam smo ga postavili! Kaj in zakaj, 

pa lahko izveste tudi vi , če si boste prisili ogledat našo igro, 

katere p remiera bo v soboto , 2 1 . apri la 2 0 0 1 . Že sedaj prav 

prisrčno vabljeni. 

NATAŠA MAJDlC 

komisije, ki je imela veliko dela, saj je morala med pisano 

množico izbrati naj maškaro ali skupino. 

Vsi so bili krasni - žirija v zadregi! 

Nagrade je bilo treba podeliti. 

Odločitev je padla! Podelili so šest praktičnih nagrad. 

Najboljši so bili kirurgi v mobilni operacijski dvorani -

traktorju (Društvo podeželjske mladine). Ob njih so se gledalci 

dodobra nasmejali. 

Na drugo mesto so se uvrstili duhci s hudičem z Vegove. 

Na tretje mesto so prišli učenci OŠ z mentorico Inge z 

moravškim ekspresom. 

Na četrtem mestu je bil pastir s kravo v džinsu z Imenj. 

Na petem mestu čevapek, ki je pekel meso norih krav na 

prevoznem žaru, tudi Vegova ulica. 

In na šestem mestu moderna družina iz Ljubljane. 

Ko smo v prejšnji številki Moravških novic objavili oglas, kije 

vabil na pustno povorko, smo zapisali, da kličemo zimo v vas. 

Glejte to čudo! In res, prav ta dan je snežilo kot za stavo! 

A maškare se niso ustrašile slabega vremena, prišle so in se 

nam predstavile. Vsako leto jih je več: malih, velikih, lepih, 

grdih, smešnih in žalostnih. Vse pa z istim ciljem, da ohranjajo 

šege in navade naših prednikov in izpolnijo poslanstvo za 

prihajajoče leto. 

Organizator se zahvaljuje vsem, ki ste pomagali pri izvedbi 

povorke in vsem maškaram kliče: drugo leto na svidenje, v še 

večjem številu! 

MILENA SMOLNIKAR, foto:Štefan Perdan - KrašnJa 

Dešenskim maškaram je bilo letos prav zares lepo. saj jim ni 

bilo treba preganjati zime. slastnih krofov in flancetov pa so 

imele več kot dovolj. In še najvažnejše: imele so se lepo. 

BRANKA 



Odbojka jim je najbolj všeč 
Po izrednih uspehih naših odbojkarjev in odbojkaric pod vodstvom trenerja Uroša Karažije je g. župan mladim športnikom 

priredil v mesecu februarju prisrčen sprejem. Pohvalil jih je za osvojeno zmago na območnem tekmovanju in jim poklonil novo 

odbojkarsko žogo in album za slike. Ob tej priložnosti sem nekatere izmed članov ekipe povprašala, kaj jim pomeni odbojka, 

zakaj se ukvarjajo z njo, kaj jim je bilo najbolj všečna tekmovanjih in če se ukvarjajo s še katerim športom. Radovednost, kje 

se skriva tista draž, da peščico mladih z magnetno silo vleče v telovadnico in premaga celo TV, računalnik in hladilnik. Naj 

bodo njihovi odgovori spodbuda mnogim, ki svoj čas zapravljajo, da že sedaj poskrbijo za zdravega duha v zdravem telesu. 

Anita Urbanija (prva v prvi vrsti z desne): Odbojka je res »u redu« 

šport, ki je zelo zanimiv in je moj najljubši šport. Na tekmovanjih 

so mi bili najbolj všeč navijači, ker se dobro razumemo. Ukvarjam 

se še s košarko, namiznim tenisom in rokometom. 

M e t k a Ribič (tretja v prvi vrsti z leve): Odbojka mi je zelo všeč, z 

njo se rada ukvarjam. Na tekmovanjih so mi bili nalbolj všeč 

navijači, dober sporazum z nasprotnicami in seveda med nami. 

Ukvarjam se še s košarko in rokometom. 

Boris Juk ič (polek g. župana): Odbojka je moja zabava, z njo se 

ukvarjam, ker je zabavna. Na tekmovanjih so mi bile najbolj všeč 

punce.Ukvarjam se še z nogometom in košarko. 

Jure Ribič (prvi fant z leve): Odbojka je moja zabava, z njo se 

ukvarjam, ker je zanimiva. Na tekmovanjih so mi bile najbolj všeč 

punce. Ukvarjam se še s košarko. 

Denis Zaje (v zadnji vrsti, šesti z desne); Odbojka je šport, v 

katerem mora ekipa sodelovati, da doseže dober uspeh. Igram 

jo, ker uživam v igri. Na tekmovanjih mi je bilo najbolj všeč to, da 

smo bili odlično povezani v ekipi in da smo dosegli lep uspeh. 

Ukvarjam se še z nogomrtom. 

Snežana Malinovič (druga z leve): Odbojka je moj hobi, zdi se mi 

najboljši šport. Na tekmovanjih so mi bile najbolj všeč zmage. 

Igram še rokomet. 

Ilijana Gluhakovič - kapetanka (v prvi vrsti, peta z leve): Za 

odbojko sem navdušena že od malih nog, pomeni mi skoraj vse. 

Ta šport me vleče k sebi. Obožujem ga. Na začetku igre imaš 

tremo. Potem, ko pa vidiš, da ti gre, pa korajžno igraš naprej. 

Najbolj všeč so mi bile seveda zmage. Ukvarjam se še z jahanjem 

konj, košarko, rokometom in šahom. 

Neva Zaje (prva vrsta, četrta z leve): Odbojka je moje veselje v 

prostem času. Na tekmovanjih mi je bilo všeč skoraj vse. Igram 

še košarko. 

Jure Vesel (poleg fanta s pokalom): Odbojka mi pomeni veselje 

in zabavo. Ob njej se sprostim. Je zabavna in rad jo igram. Na 

tekmovanjih mi je bilo najbolj všeč to, da smo zmagali. Ukvarjam 

se še z nogometom in košarko. 

Anže Slapar: Odbojka mi pomeni veliko, veliko več kot šola in še 

najbolj rad jo imam na svetu. Rad jo igram, ker se ob igri utrudim 

in spoznavam vedno nove udarce. Na tekmovanjih mi je bilo 

najbolj všeč to, če sem dal kakšno točko. Ukvarjam se še s 

tenisom in košarko. 

Bojana Juk ič (prva z leve): Pri odbojki mi je všeč to, da je redek 

šport, ko nimaš stika z nasprotnimi igralci, z njo se ukvarjam, ker 

mi je všeč. Na tekmovanjih so mi bili všeč navijači. Imam veliko 

športnih hobijev. 

Ami r Aleševič (drugi fant z leve): Odbojka mi pomeni vse, je moj 

najljubši šport in mi je zelo všeč. Na tekmovanjih mi je bilo všeč 

to, da smo dobro igrali in se razumeli. Igram še nogomet in 

košarko. 

Ambrož Novak (zadnja vrsta, četrti z desne): Odbojka je »fajn« 

igra, pri kateri sproščaš energijo in pridobivaš kondicijo. Zelo mi 

je všeč. Na tekmovanjih mi je bilo najbolj všeč to, da smo 

zmagovali. Ukvarjam se še z namiznim tenisom in jahanjem 

konj. 

BARBARA FALE 

T U R I Z E M - D E D I Š Č I N A 
Člani tur is t ičnega podmladka OŠ Juri ja Vege smo se 

7.3.2001 udeležili 15. regijskega tekmovanja Tur i zmu 

pomaga lastna glava", ki je potekalo v Mengšu. 

Tekmovalni žiriji in občinstvu v dvorani smo se predstavili z 

raziskovalno nalogo, razstavo in odrsko predstavitvijo. Žirija 

nas je za opravl jeno delo nagradila s srebrnim priznanjem, 

knj igo in maj icami. V nalogi smo predstavili KID Limbar, ki 

s športno - rekreacijsko in kul turno prireditvi jo PO POTEH 

BARAGOVEGA OTROŠTVA ohranja in oživlja izročila naših 

prednikov v Moravski dolini. 

Zahval ju jemo se vsem uči te l jem, gospe ravnatelj ici Evi 

Karažija, gospe Milki Novak in gospodu Alojziju Štefanu, ki 

so n a m pomaga l i , da smo lahko uspešno predstavi l i 

življenje in delo moža - Friderika Barage, katerega otroštvo 

je povezano z našo okolico. 

člani turističnega podmladka 

z mentoricama V AN DO in Ml JO 



K R A T K E Š O L S K E V E S T I 

PODPISALI OSEBNO OBLJUBO PROTI RASIZMU 
Društvo Združenih narodov za Slovenijo je razpisalo natečaj 

na temo Boj proti rasizmu. Ena izmed razpisanih kategori j je 

bila tudi podpisovanje osebne obl jube prot i rasizmu. Ob tej 

priložnosti so v razredih potekali pogovori na temo rasizma in 

ob tem podpisovanje osebne zaobljube proti rasizmu, saj kot 

p r i p a d n i k i s v e t o v n e s k u p n o s t i n a s p r o t u j e j o r a s i z m u , 

diskriminaciji in vsakemu pojavu nestrpnosti. 

T E K M O V A N J A 
Tekmovanja iz zgodovine se je udeležilo 10 učencev. Osvojili 

so 9 srebrnih priznanj, 2 izmed njih, Anamari ja Lavrač in Blaž 

Orehek, se bosta udeležila državnega tekmovanja. 

Na šolskem tekmovanju iz znanja f izike je en učenec dosegel 

bronasto Štefanovo priznanje. 

Tekmovanja iz ma temat i ke za bronasto Vegovo priznanje se 

je udeležilo 154 učencev od 2.do 8. razreda. Priznanje je 

osvojilo kar 51 učencev. Česti tamo! 

V znanju angleškega jezika za učence 8. razreda je tekmovalo 

2 3 učencev. Dosegl i so 5 bronast ih pr iznanj in učenka 

Anamar i ja Lavrač se bo udeležila državnega tekmovanja. 

OB OBLETNICI ROJSTVA JURIJA VEGE se učenci vsako 

leto p o m e r i j o na kvizu v poznavan ju ž iv l jen ja in dela 

z n a m e n i t e g a r o j a k a te r r e š u j e j o s t a r o s t i p r i m e r n e 

matemat ične zagonetke. Letošnji zmagovalci so ekipe iz 2.b 

med 1 .in 2.razredi, 4 a med 3. in 4. razredi, med šestošolci so 

bili najuspešnejši iz 6.b, 8.a pa zmaguje med 7. in 8.razredi. 

BARBARA FALE 

G r e g o r j e v o v v r t c u 

Gregor jevo (12 . marec ) je d a n , ko je naše l juds tvo 

praznovalo prvi pomladni dan, čeprav je mini lo že štiri 

stoletja, odkar je papež Gregor za deset dni premakni l 

koledar, se na gregorjevo še vedno ptički ženijo. Praznovali 

smo ga tudi v moravškem vrtcu v četrtek, 8. marca, skupaj 

z otroki , ki obiskujejo plesno šolo » MIKI«. 

Na prireditev smo se pripravljal i ves teden. V vrtec smo 

povabil i otroke, ki vrtca sicer ne obiskujejo. Seznanili smo 

se z običaj i , se naučil i l judskih pesmi in plesov ter izdelali 

barčice sv. Gregorja- »gregorčke«. 

Prijetno nas je presenetila številna udeležba na tej prireditvi 

in nas spodbudila k novim iskanjem tem za veselo druženje 

otrok, staršev in vzgojiteljev. 

JOŽA, METKA, MIJA in NA TAŠA, foto: Bojana Kovic 

Jama pod Babjim zobom 
Ker že »dolgo« n ismo bili na potepu v našem podzeml ju, je 

našim profesionalnim jamar jem prišlo na misel, da nas 

popeljejo na ogled jame, ki ne leži ravno v naši bližnji okolici. 

Z vodičem iz okolice Bleda so se dogovorili, da nas 20. januarja 

popeljejo v jamo po Babjim zobom. 

Po pobeljeni pokrajini smo »zagrizli« v kolena. Do skalne gmote 

in jame pod njo, nas je ločila ura hoda. Poleg Vilenice je to 

najstarejša turistična jama. V njej ne manjka kapnikov. Našli so 

tudi bisere. Ob vsej lepoti smo se tudi zgražali, saj nam je vodič 

povedal, da so v jamo že mnogokrat vdrli in uničili mnogo lepot, 

med njimi tudi kristalaste kalcite, ki so redek primer tako v Evropi 

ko t v s v e t u . V 

n a d a l j e v a n j u n a m je 

vodič pokazal, da je tudi 

glasbeno nadarjen, saj 

nam je zaigral na jamske 

orgle - votle kapnike. Na 

s t r o p u j a m e , pa ni 

m a n j k a l o n e t o p i r j e v , 

zaviti s krilci so viseli z 

g l a v o n a v z d o l , naš 

pogovor pa jih ni zmotil 

pri spanju. Po fotografiranju smo pot nadaljevali do velike, dolge, 

široke in visoke dvorane, kjer so bili vidni nivoji vode. Iz velike 

dvorane smo se podali skozi majhno »špranjo« v zadni delček -

piko na i. V zadnji dvoranici so s stropa viseli kapniki zares čudih 

oblik, saj so rasli v obe smeri. Ko smo zazrli prve svetlobne žarke, 

smo vedeli, da je to konec, nismo pa bili psihično pripravljeni na 

packe, ki so se odtisnile na oblačilih kdo ve kdaj. Bili smo umazani 

kot »prašički«, zato smo se ob spustu k našemu kombiju povaljali 

na snegu in taka odstranili vsaj nekaj umazanije. Na poti proti 

domu seje kombi ustavil pred slaščičarno, kjer nas je Božo počastil 

s slastnimi tortami. Pa recite, da se nismo imeli »fletno«! Dan je 

bil poln novosti in posladkan s sladicami. 

KATJA POZNI C 

Osnovna šo l a Juri ja Vege Moravče 

Koledar prireditev in 
dejavnosti za mesec april 

6 . 4 . šolsko tekmovanje iz znanja kemije 

7. 4 . regijsko tekmovanje iz znanja fizike 

9.4. do 7.5. bo učenec Nejc Kokalj razstavljal slike in 
risbe avtomobilov v prostorih PORSCHE na Verovškovi 
ulici v Ljubljani 

12 .4 . govori lne ure 

17.4. državno tekmovanje iz znanja zgodovine 

18 .4 . državno tekmovanje iz znanja angleškega jezika 

2 0 . 4 . Cici vesela šola 

2 1 . 4 . tekmovanje iz matemat ike za srebrno Vegovo 

priznanje tekmovanje-Kaj veš o prometu? 

27 .4 . - 2. 5.- prvomajske počitnice 

Starše obveščamo, da je po šolskem koledarju, ki ga je 

predpisalo Minist rs tvo za šolstvo in šport, s o b o t a 

5.maja za vse šole delavna. 

V primeru objektivnih okoliščin si šola pridržuje pravico 

do spremembe dneva ali ure napovedanih dejavnosti. 



Domžalski jamarji raziskovali na Moravškem 
V mesecu februarju sta dva člana Društva za raziskovanje 

jam Simona Robiča iz Domžal , Božo Stupica in Ivo Kokalj, 

raziskovala Miklavškovo jamo pod Katarijo. 

Kakor večina drugih jam, je tudi ta jama pri vhodu v podzemlje 

skoraj zasuta z razno nesnago in odpadki od kuhinjskih posod 

do razbite steklovine in plastike z neznano vsebino. Ljudje to 

m e č e j o v j a m e , pri t e m se o b i č a j n o ne zaveda jo , da 

onasnežujejo pitno vodo, ki tu pronica v zemljo. Jama, ki smo 

jo tokrat obiskali, je skoraj gotovo povezana z nižje ležečo 
Boštenkovo jamo »Štrigovnico«, ta pa z jamo Pod ve lbom, ki 

ima vhod tik ob izviru potoka Rača. Ta pod Češnjicami napaja 

vodovodno zajetje. Iz tega razloga bodo vhod in notranjost 

jame v bližnji prihodnosti očistili. 

Jama ima vhod v gozdu nekaj sto metrov od v ikenda pri 

Lukovih na Katariji. Jama se kmalu razdeli v dva rova. 

Rov, ki poteka v zahodni smeri , je dolg cca.10 metrov. Drugi 

rov, ki poteka v smeri SV pa meri 15 metrov. Oba rova sta 

nekol iko zasigana - zakapana, vendar pa n imata večjega 

kapniškega okrasja. Zanimivo je, da sta jamarja v d rugem 

rovu našla z ol jno barivo napisano letnico 1941 ali 1942 . Le 

kdo je med drugo svetovno vojno jamo obiskal in čemu je 

tedaj služila? 

MARIJAN GRIL, foto Ivo Kokalj 

Šahisti neutrudni 
Člani Špor tnega društva Termit Moravče se udeležujejo 

številnih šahovskih turnirjev po vsej Sloveniji. Cerar in Grčar 

sta akt ivna predvsem na turnir j ih v pospešenem t e m p u , 

m e d t e m ko Stane in Štefan Korošec raje igrata na turnir j ih, 

kjer imajo igralci nekaj več časa za razmislek. 

V Ža lcu organizirajo vsako leto ciklus mesečnih turnirjev v 

pospešenem tempu. Na prvem januarskem turnirju je zmagal 

MK Franc Brinovec, kije osvojil 5,5 točk iz 7 partij. Na 17. mestu 

najdemo Cerarja, mesto za nj im se je uvrstil Grčar, oba pa sta 

osvojila po 3 točki. Na februarskem turnirju je zmagal MK Dušan 

Brinovec, ki je osvojil kar 6,5 od 7 možnih točk. Cerar je osvojil 

4 točke in 14. mesto, Grčar pa 3 točke in 2 6 . mesto. 

Na podobnem turnirju v Trbovl jah je januarja zmagal Kranjc Oto 

s 6 točkami. Cerar je osvojil od l ično 4. mesto s 4,5 točkami, 

Grčar pa 13. mesto s točko manj. Februarski turnir je osvojil 

Dušan Brinovec (6 točk), Cerar (3 ,5točk) je bil 11., Grčar pa 18. 

(2 točki). Gračar je nastopil tudi na turnirju za pokal Šentjurja, 

kjer je zbral 4 točke iz 7 partij in osvojil 17. mesto, zmagal pa je 

Dušan Zorko s 6,5 točkami. 

V Dobu so organizirali prvi turnir za pokal Doba, ki naj bi v 

prihodnosti postal tradicionalen. Turnirja se je udeležilo 3 0 

igralcev predvsem iz občin Domžale in Lukovice, iz Moravč pa 

samo Stane Korošec. Zmagal je Dobljan Bogdan Osolin pred 

Babnikom iz Medvod, oba sta zbrala po 6 točk iz 7 kol. Tretji je bil 

domžalski veteran in eden najboljših šahistov Domžal in okolice, 

Vid Vavpetič, četrti pa pionir in verjetno njegov naslednik Luka 

Lenič. Oba sta osvojila po 5 točk, z istim številom točk pa se jima 

je na pe tem mestu pridružil Stane Korošec 

V Kranju sta od januarja do marca potekala dva zelo močna turnirja 

v normalnem šahu, ko ima igralec dve uri časa za razmišljanje. 

Prvega, odprtega prvenstva Kranja, se je udeležilo 15 igralcev, 

večinoma mojstrskih kandidatov. Prepričljivo je zmagal domačin 

Silvo Simončič, ki je osvojil kar 8 točk iz devetih kol. Drugo mesto 

je s točko manj osvojil Domžalčan Luka Lenič, Stane Korošec je 

bil s 5,5 točkami na petem mestu, Štefan Korošec pa je osvojil 

pol točke manj in osmo mesto. 

Rekordno po udeležbi je bilo letošnje o d p r t o p rvens tvo 

Gorenjske, saj se gaje udeležilo kar 46 igralcev. Zmagal je Janez 

Kozamernik, ki je zbral 7,5 točk iz devetih kol. Prvi favorit je bil 

sicer domžalski mojster, Vladimir Ivačič, ki pa je osvojil peto mesto 

s šestimi točkami. Stane Korošec je po izredno slabem začetku 

(1 točka iz prvih petih kol), vzadnjih štirih kolih dosegel štiri zmage 

in tako s petimi točkami osvojil 19. mesto, Štefan pa je s štirimi 

točkami končal na 34 . mestu. 

Rezultate turnirjev, pa tudi vabila na turnirje, katerih se lahko 

udeležite, si lahko ogledate tudi na teletekstu TV Slovenija na 

strani 599 . Na internetu najdete novo spletno stran, ki jo ureja 

mariborski velemojster Georg Mohr, ŠAHOHLAČNIK (http:// 

www.geocities.com/sahohlacnik/), stran pa se bo ukvarjala 

večinoma s šolo šaha, na njej pa najdete tudi zanimive povezave 

na kar nekaj svetovnih spletnih strani s šahovsko vsebino, seveda. 

S.K. 

Z A H V A L A 
V moj i s t anovanjsk i h i š i je i z b r u h n i l 
d i m n i š k i p o ž a r . Iskreno se 
zahva l ju jem sosedu M a r t i n u R ib iču 
mL, k i je p r a v o č a s n o in n e s e b i č n o 
pomaga l p r i g a š e n j u p o ž a r a in nas 
r e š i l mnogo v e č j e š k o d e , k i b i l ahko 
nastala za r ad i p o ž a r a . 

M a r t i n a Miha l i č 

http://
http://www.geocities.com/sahohlacnik/


Niz športnih uspehov Bojana Kosa 
Šport je njegova vsakdanjost, dejavnost, ki ga močno zaposli 

preko dneva in za katero potrebuje veliko truda, volje in trdega 

dela, vendar pa prispeva k njegovem osebnostnemu razvoju in 

dobremu psihofizičnemu počutju. 

V otroškem odbobju je rad igral nogomet. Po 15. letu se je pričel 

ukvarjati s kolesarstvom, najprej je začel trenirati v klubu Hrast-

Dob, nato Rog Ljubljana, kamor ga je povabil Zvone Zanoškar 

poznan kot dober športnik z zelo uspešnimi rezultati (2 x drugo 

mesto v takratni Jugoslaviji). Sedaj je v klubu Novice Extreme, ki 

je tudi njegov medijski sponzor. Udeležuje se predvsem duoatlon 

in triatlon tekem. 

Meseca januarja 1996 je Bojan odprt tudi svoj fitness klub Koala, 

ki za nas pomeni dobrodošlo rekreativno dejavnost takorekoč 

doma, kajti ni se potrebno odpeljati z avtom zato, da bi si lahko 

privoščil malo aktivnega športnega oddiha. 

O njegovih vsakoletnih uspehih smo lahko kar nekaj prebrali. 

Bojana sem prosila za povzetek le teh in spoznala, da jih je 

veliko. Meseca februarja leta 1 9 9 6 je s kolesom »raziskoval in 

potoval« po Avstraliji. Veliko zanimivega in nepozabnega je 

doživel. Najbolj vesel pa je bil svojega dosežka, svoje izpolnjene 

želje, da doseže zadani cilj. Meseca junija istega leta pa je odšel 

v Genovo, kjer je po 1666 km kolesarjenja dosegel drugo mesto. 

Leta 1997 je prišel v klub Novice Extreme. Udeležil se je treh 

svetovnih prvenstev in dveh evropskih. Tekmuje kot slovenski 

reprezentant. 

Leta 1998 je pričel s tekmovanjem. Istega leta je bil na svetovnem 

prvenstvu Zoffingen v Švici, ki je zahtevala 10 km teka, 150 km 

kolesarjenja, 3 0 km teka. Od 100 udeležencev jih je bilo 39 v 

profesionalni ligi. V Nemčji je bilo potrebno premagati 10 km 

teka, 4 0 km kolesarjenja in 5 km teka. 

V Avstriji Mariahoff je potekalo evropsko prvenstvo v zimskem 

triatlonu, kjer je dosegel enajsto mesto. 

Leta 1 9 9 9 je bil na svetovnem prvenstvu Charlotta v Severni 

Karolini v Ameriki (10 km teka, 4 0 km kolesarjenja, 5 km teka). 

Udeležil se je kar dveh evropskih 

prvenstev tega leta. V Avstriji (10 km 

teka, 4 0 km kolesarjenja, 5 kg teka) 

in pa zimski duatlon (10 km suhega 

teka, 3 0 km mounta in bike, 10 km 

smučarskega teka). 

Največ uspeha je imel v letu 2 0 0 0 , 

ko je d o s e g e l d r u g o m e s t o v 

p o s a m e z n e m t o č k o v a n j u za 

Slovenski pokal . Postal je ek ipn i 

državni prvak. Na tekmovanju Triatlon jeklenih v Bohinju je leta 

1999 in leta 2 0 0 0 dosegel drugo mesto. 

Uspehi se resnično nizajo. Naziv ekipnega državnega prvaka ni 

neka j , kar bi lahko sp reg leda l i ali p rog las i l i za neka j 

nepomembnega, pač pa je to rezultat, ki ga lahko na ves glas 

povemo in za katerega vemo, da je Bojan trdo delal. Zato je 

občutek, da je uspešen športnik naš občan, naš sosed ali celo 

prijatelj, zelo prijeten. Bojan pravi, da za vse to nima nekakšnega 

finančnega zadovoljstva ali koristi, pač pa si s tem utira večji, bolj 

prostran pogled v svet. Veliko vidi, veliko doživi, kar je zanj zelo 

pomembno, kajti s tem dobiva nove izzive in nove možnosti za 

dobre rezultate. 

Glede organizacije tekmovanj pravi, da ni bistvenih razlik pri nas 

ali v tujini. Velika razlika pa je v številu ljudi, ki tekmovanje spremlja. 

Na svetovnem prvenstvu Zoffingen v Švici je bilo 8 0 0 0 0 ljudi. 

Spodbujali so vsakega izmed tekmovalcev, ne glede na to iz 

katere države izhaja. Tekmovalce motivirajo in j im vlivajo dodatno 

moč in voljo. V Švici je zanimanje ljudi za to zvrst športa na zelo 

visoki ravni. 

Bojan se je začel ukvarjati tudi z »mountain bike« kolesarstvom 

Sredi meseca marca se je udeležil prve dirke. Držimo pesti ! 

Želimo mu obilo uspeha, dobrih in najboljših rezultatov ter športno 

publiko, ki mu bo znala vlivati moči. 

POLONA GORIUP 

O d z i v na č l a n e k K u l t u r a z v e l i k o 
z a č e t n i c o d r u g i č , N o v i c e i z Moravske 
do l ine , L 2 / š t . 2 , str.14 
Po izidu zadnje, 2.številke, Novic iz Moravske doline so me 

občani opozorili na pisni prispevek o MPZ DU Moravče, slikovno 

opremljen s posnetkom MPZ Limbar, na str.14. Člani MPZ DU 

Moravče smo ogorčeni nad spodrslajem, ki je namerno ali 

nenamerno prišel v Novice. M e n i m o , da ni naš n a m e n 

podcenjevati nikogar, niti ne želimo biti podcenjevani od nikogar. 

Naše ogorčenje se ne nanaša na tekst, pač pa nepravilno 

opremljen s posnetkom, ki k temu tekstu ne sodi. Naš pevski 

zbor uspešno nastopa na mnogih prireditvah, proslavah in 

srečanjih v občini in izven nje. Povsod smo lepo sprejeti, 

pohvaljeni in tudi vabljeni na njihove ponovne prireditve. 

Uspešno nastopamo tudi v številnih domovih za starejše občane 

v l j ub l jansk i in zasavsk i reg i j i . M e n i m o , da d o s t o j n o 

predstavljamo občino Moravče in tudi DU Moravče. Zato nas 

je ta spodrsljaj tudi prizadel, zato pričakujemo opravičilo. Moj 

namen ni ugotavljati krivca. Podpisniki so štirje, pa si naj krivdo 

razdelijo. Vsako sprenevedanje, da niso imeli našega slikovnega 

posnetka, je neutemeljeno. Podpisniki bi se lahko obrnili na 

predsednico MPZ DU gospo Anico Korošec, katera bi j im 

posnetek z veseljem izročila. Zato k temu tekstu pri lagam 

avtentičen posnetek. Upam, da ta tekst ne bo deležen škarij. 

FRANC KMETIC, dopisnik Novic iz Moravske doline. 

Fotografija iz arhiva MPZ DU Moravče 

Spoštovani gospod Kmetic in vsi prizadeti 
Opravičujem Se vam. da ste bili tako zelo prizadeli zaradi mojega 
»namernega* objavljanja neustrezne fotografije. Gospodu 
Kmetiču sem v telefonskem pogovoru svoje opravičilo in pojasnilo 
Že posredovala. Res je bila to napaka, ki je nasitila zaradi 
nenatančnega dogovora med menoj in pripravljalcem za tisk. ki 
hi po mojih navodilih moral iz fotografije izrezali le vašega 
zborovodjo. Menim, da tudi, da je tokrat središčna oseba prispevka 
vaš zborovodja in ne zbor. Želim vam še veliko ubranega petja 
(jhini, da moje škarje, laso vaše pismo za polovico skrajšale, niso 
naredile prevelike škode. 

UREDNICA 



Odziv na polemiko začetne priprave izgradnje doma za ostarele 

občane in invalide v Občini Moravče 
Kot občanka in upokojena zdravstvena 
delavka čutim dolžnost, da se vključim v 
polemiko izgradnje doma za ostarele in 
invalidne osebe v občini Moravče, saj mi 
je problematika starejših občanov v 
Moravski dolini dobro poznana. Tudi 
občani se name obračajo s prošnjo, naj se 
vendar oglasim. 
Vsekakor pozdravljam prizadevanja 
nekatereih svetnikov, ki podpirajo začetek 
projekta za izgradnjo. Enkrat je potrebno 
začeti in morda je sedaj pravi čas! 
Besede svetnika Romana Novaka zapisane 
v zadnji številki Novic iz Moravske doline 
v članku Pet minut s svetnikom so 
spodbudne, zato mu zanje iskrena hvala. 
Svetnik Novak med drugim pravi: » Z 
veseljem podpiram idejo o izgradnji doma 
za ostarele v Moravčah, da bi starejši 
občani, ki iz kakršnihkoli razlogov ne 
morejo biti doma, jesen življenja lahko 
preživeli vsaj v svojem kraju ter med svojimi 
znanci in prijatelji. Na ta način hi se jim 
oddolžili za njihovo preteklo delo.« 
Vtem navedku je bistvo, razlog in tudi želja, 
zakaj prebivalci želimo dom za ostarele 
prav tu. 
V času službovanja sem neštetokrat 
sodelovala pri selitvi starostnika v dom 

na Izlake, v Domžale, Ljubljano, Mengeš 
ali drugam po širni Sloveniji, kjerkoli je 
bil pač prostor. Ni jim bilo težko oditi v 
dom. Težko in s solzami v očeh pa so 
zapuščali in zapuščajo Moravsko dolino, 
kjer so nato pozabljeni pogosto celo od 
svojcev. 
Tako kot je danes v občini Moravče 
poskrbljeno za varstvo predšolskih otrok, 
šolsko mladino, želimo, da se poskrbi tudi 
za onemogle občane, ki potrebujejo tujo 
pomoč za normalno življenje. 
Ponuja se nam prilika, da v ta namen 
pridobimo in rezerviramo zemljišče. 
Prostor, kjer stoji »stara Rašica«, je še kako 
primeren za postavitev takšnega doma. S 
komunalno opremljenim stavbmnim 
zemljiščem bi močno pocenili gradnjo 
doma za ostarele, za to te priložnosti ne 
smemo izpustiti iz rok. Ta parcela ima vse 
kvalitete za izgradnjo doma. Velikost 
zemljišča zadošča za objekt in velik park. 
Na parceli je vsa infrastruktura. Do parcele 
vodi široka dovozna pot. 
Postavitev doma na tem mestu pa bo 
zadoščeno tudi potrebam varovancev, saj 
so v bližini zdravstvena postaja, cerkev, 
trgovina, frizerski salon, itd. Možni bodo 
sprehodi do ribnikov, ob Drtijščici do 

Serjuč ali Drtije. Danes tudi starejši človek 
sodi v središče dogajanj, tako bo lahko 
obiskoval prireditve, zabave in razna 
druženja. 
S pričetkom gradnje doma lahko 
počakamo še kakšno leto, ker vemo, da 
danes za to ni finančnih sredstev. Glavno 
je da imamo v ta namen rezervirano 
zemljišče. 
Spominjam se, da je naša država že po 
osamosvojitvi zbirala prijave občin, ki bi 
želele graditi dom za ostarele, a moravška 
občina se takrat ni prijavila, čeprav sem 
jih na to opozorila. 
Prav gotovo ho država tekom let temu 
znova namenila finančna sredstva. Tudi 
Občina Moravče bo mogoče takrat lahko 
primaknila kakšen tolar in se bomo lahko 
takoj vključili v projekt, če bomo imeli 
pripravljeno zemljišče. 
Ko poslušam zainteresirane starejše pa 
tudi mlajše občane, ki množično podpirajo 
gradnjo doma, so pripravljeni darovati 
celo les. Kaže, da hi uspeli tudi s 
samoprispevkom delno pokrili stroške 
gradnje. 
Svetniki preudarno razmislite in se 
pravilno odločite v korist občanov. 

SLAVKA PUSTOTNIK 

DOMOV/ ZA STAREJŠE - več kot ustanove za varstvo 

in nego starejših 
Dom je prostor, kjer se počutiš varnega, sprejetega. To je kraj, kjer lahko človek zadovolji svoje osnovne 
bivanjske potrebe. V dobi starosti so te potrebe specifične in ljudje v tretji in četrti življenjski dobi jih 
mnogokrat ne morejo zadovoljiti sami niti s pomočjo svojih domačih. Potrebujejo pomoč in solidarnost 
širše družbene skupnosti. 

Kakšno je danes stanje na področju domov za starejše? 
V sistem institucionalnega varstva starejših, ki ga danes 
predstavlja okrog 50 domov za starejše na okoli 60 lokacijah, 
je v tem času vključenih nekaj več kot 11.000 prebivalcev. 
Nekateri od teh domov imajo poleg varstvene funkcije tudi 
negovalno. To pomeni, da sprejemajo tudi bolnike in 
neozdravljivo bolne, ki jih bolnišnice ne morejo več oskrbovati. 
Večina domov skrbi za 4% relativno zdravih stanovalcev, 67% 
nepomičnih in omejeno pomičnih. Obstaja tudi nekaj zavodov, 
ki sprejemajo posebne skupine odraslih. Obstoječe kapacitete 
pokrivajo okoli 4,3 % starejših od 65 let, ki predstavljajo 13,6% 
populacije. Predvidevanja pravijo, da bi 5% ljudi v tej starosti 
potrebovalo domsko oskrbo. Nacionalni program do leta 2005 
predvideva pridobitev dodatnih 3.800 mest, od tega 3000 v 
javni mreži (nekateri domovi že rastejo). Polovico mest naj bi 
zagotovili javni zavodi in polovico drugi izvajalci s koncesijami. 
800 mest naj bi pridobili v zasebnih domovih. Med te 
ponudnike spadajo tudi Župnijski domovi za starejše. 
Kljub temu naj bi predvideno povečanje mest zadostovalo za 

4,5% ciljne populacije. Do leta 2010pričakujemo 42% porast 
starih nad 80 let in 10% rast tistih od 65-80 let. 
Razlogi, zaradi katerih se ljudje odločijo za vselitev v dom, so 
v 65% zdravstveni, 20% starostni v povezavi z boleznijo in 
onemoglostjo in v 15% primerov so povod za vstop v dom 
osebni ali socialni razlogi. 
Dom za starejše je velika potreba 
V našem bivalnem okolju se vsak dan pojavljajo različne 
socialne potrebe. Kažejo se na različne načine. Mednje sodi 
tudi potreba po domski oskrbi. Idealno bi bilo. da bi ostareli in 
bolni ostali v svojih okoljih, kjer so preživeli večji del svojega 
življenja in kjer so podarili večino svoje energije v službi drugim. 
Ko obnemorejo, kljub prizadevanju svojcev nimajo celodnevne 
oskrbe in varstva, ki bi ju potrebovali. Če se starosti pridruži še 
bolezen (demenca, preganjavica, strah, težka diagnoza...), 
domači kljub vsej dobri volji in požrtvovalnosti ne morejo 
dostojno in strokovno pomagati. V takšnih primerih tudi pomoč 
na domu, medsosedska in prostovoljna karitativna pomoč ne 
zadoščajo. Tudi v naši občini bi jih torej od povprečno 520 



ljudi nad 65 let domsko oskrbo potrebovalo 26. 
Vloga župnijske Karitas in drugih karitativnih (dobrodelnih) 
nevladnih ustanov 
V mnogih župnijah se prebuja pogum in velikodušnost za 
pomoč starejšim. Razmišljanje o domovih ni več le 
sanjarjenje. Imamo zglede, ki dokazujejo, da je mogoče 
uresničiti tudi takšno zamisel. Za to je treba izpolniti 
marsikatere pogoje in premagati tudi mnoge ovire. Vprašanje 
solidarnosti vključuje tudi medgenaracijske dogovore, ki 
vsebujejo premislek o resničnih možnostih neke skupnosti 
za zgraditev doma. V novih lokalnih skupnostih, ki so 
odgovorne za to, da poskrbijo za svoje starejše člane, manjka 
sredstev za investicije na vseh področjih, predvsem pa na 
socialnem in zdravstvenem. Nujno je torej povezovanje na 
večjem območju (več sosednjih občin), ki bi tako opravičilo 
ekonomičnost in zagotovilo pokritje potreb po tovrstnem 
varstvu. Tudi Cerkev je na področju dobrodelnosti v vseh časih 
iskala ustrezne odgovore na potrebe ljudi v stiski. V svoji 
dvatisoč/etni zgodovini si je pridobi/a bogate izkušnje, ki jih 
želi posredovati kot prispevek k solidarnejši in humanejši 
družbi v tretjem tisočletju. Demokratične spremembe ji 
omogočajo, da kot institucija civilne družbe v polnejši meri 
izpolni svoje karitativno poslanstvo in cživi vse vrste pomoči 

Pomlad /a na tvoj vrt prišla 

tu čaka. da prideš ti. 

Odšla od nos si brez slovesa 

v lepši svet. k/er fti uor/a in bolečine, 

a v srcib naših si pustila 

neizbrisne nam spomine. 

ZAHVALA 
V 74. letu starosti je nenadoma prenehalo biti 
srce naše drage žene, mame, stare mame in tašče 

Angele Mars 
roj.Stenko 

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo sosedom, sorodnikom, 
prijateljem in znancem za nesebično pomoč, izrečena sožalja 
ter darovano cvetje, svete maše, sveče in številno spremstvo na 
njeni zadnji poti. Iskrena hvala župnikoma z Izlak in iz Peč za 
lepo opravljen pogrebni obred. Hvala ge. Flis za ganljive besede 
ob odprtem grobu. Zahvaljujemo se podjetju Viator-Vektor in 
moškemu pevskemu zboru iz Moravč. 

Hvala vsem in vsakomur, ki ste imeli našo mamo radi in jo 
boste ohranili v lepem spominu. 

Vsi njeni 

posebej vse oblike institucionalne oskrbe (15. člen Zakona o 
socialnem varstvu) kot so na primer: 
centri za neodvisno življenje invalidov, socialni servisi, zavodi 
za motene v razvoju, zavodi za duševno prizadete, slepe in 
slabovidne, za invalidno mladino, materinski domovi, dnevno 
varstvo starejših in invalidnih, pomoč na domu, zavodi za 
ostarele, socialna preventiva, prva socialna pomoč, osebna 
pomoč, svetovalnice, stanovanjske skupnosti. 
Mreža cerkvenih ustanov mora biti primerljiva državni (javni) 
mreži po standardih in normativih, boljša pa v celostni pomoči 
ljudem, vključevanju prostovoljstva in duhovne ponudbe, ki 
je po mnenju strokovnjakov nepogrešljiva sestavina ponudbe 
celostne skrbi za starejše. 

ALOJZIJ ŠTEFAN 

ker želim, (In hi v aktualni polemiki čim več občanov dobilo 
stvarno predstavo o potrebi in možnostih za pridobitev 
tovrstnega doma, v prihodnji številki napovedujem objavo 
prispevka državne sekretarke Lidije Apohal z Ministrstva za 
delo, družino in socialne zadeve ter pogovor z msgi: Tonetom 
Komparetom ustanoviteljem in prvim direktorjem doma 
karitativnih dejavnosti v Dolenjem Logatcu. 

Urednica 

V SPOMIN 

10. marca bo minilo leto dni, odkar nas je zapustil 

naš dragi mož, oče, stari oče, brat in stric 

Franc Ve h o ve c 
Trznarjev ata s Tržna 

Hvala vsem, ki postoji te ob 

njegovem grobu in se ga spominjate. 

Vsi njegovi 

ZAHVALA 
Mnogo prezgodaj nas je v 46. letu starosti zapustil naš 

dragi mož, oče, brat in stric 

Albin Merela 

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
sosedom, prijateljem, sodelavcem iz Heliosa, LIP 
Radomlje in Elektro Urbanija, gasilcem, 
znancem, učencem in učiteljem OS Moravče 
ter študentom z Biotehniške fakultete oddelka za lesarstvo; za 
izrečena sožalja, besede slovesa, denarno pomoč, podarjeno 
cvetje, sveče ter darove za cerkev in svete maše. 

Zahvaljujemo se tudi gospodu župniku Vinku Čampi za lepo 
opravljen pogrebni obred in pevcem za zapete pesmi. 

Iskrena hvala vsem, ki ste nam v najtežjih trenutkih stali ob strani, 

žena Sonja, hčerka Lidija ter sinova Robert in Maks 

V SPOMIN 

24. marca je mini lo leto dni , odkar nas je zapustila 

naša draga mama, stara mama, sestra, tašča, 

prababica in teta 

Zorka Klopčič 
s Pretrža 

Hvala vsem, ki postoji te ob 

n jenem grobu in se jo spominjate. 

Vsi njeni 
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P I R C 

Matej Pire s.p. 
gsm 041-647 602 
Stegne 11 
1251 Moravče 

K L E P A R S T V O 
K R O V S T V O 
T E G O L A S E R V I S 

A N D R E J V R T A Č I Č 
Fortunata Bergenia 3,1240 Kamnik 
Telefon/faks: 0183 12 355, GSM 041689750 

Pooblaščeni izvajalec za vgradnjo strešne kritine: 

- BRAMAC 

- OPEČNA KRITINA 
(CREATON, TONDAH) 

- ESAL (SALONIT ANHOVO) ^ f j 
- TEGOLA CANADESE 

- TRIMO TREBNJE 

Garancija: 
- 10 let za delo 
- do 50 let za material 

godna akcija! 
BRAMAC-ov kredit 

do S let 

KRONA VSAKE HISE JE DOBRA KRITINA! 

NISSAN ALMERA ELEGANCE 

KER UUBIM DRUGAČNOST... 

Pooblaščen trgovec: Nissan servis Krulc, cesta heroja vasjas 

1251 Moravče, telefon: (Ot) 723 12 00, telefaks: (01) 723 10 84; www.nissan-krulc.com 

NISSAN J 

Priporočamo vam nakup v naših 

trgovinah v Krašcah, Šentvidu, 

Pečah in Kandršah! 

VETERINARSKI D O M DOMŽALE d.o.o. 

OBVESTILO 
Na podlagi zakona o veter inarstvu in zaradi izvajanja 

prevent ivn ih ukrepov za odkr ivanje in preprečevanje 

živalskih kužnih bolezni v letu 2 0 0 1 (UL št.15 / 9 1 1 - 2001) 

se bo vršila v občini Moravče splošna vakcinacija psov proti 

steklini po sledečem razporedu. 

RAZPORED O B V E Z N E G A CEPLJENA PSOV PROTI 

STEKLINI 

Dne: 12 .04 .2001 

10.15-11.00 Vrhpol je ; pri Dominiku Lenčku, Vrhpolje 18 

11.30 - 1 2 . 3 0 Krašce; pri gasilskem d o m u 

1 3 . 0 0 - 1 4 . 0 0 Moravče ; pri KZ Emona 

14 .15-14 .45 Negas t rn ; pri Mart inu Koviču, Negastrn 

Dne: 13 .04 .2001 

0 8 . 3 0 - 0 9 . 0 0 Katar i ja ; pri Srenjščku, Katarija 11 

0 9 . 1 5 - 0 9 . 3 0 Sp. Prekar; pri domu krajevne skupnosti 

0 9 . 4 5 -10.15 Dešen; pri Ribiču, Dešen 6 

10 .30 -11 .00 Gora pri Pečah; na križišču za Sp. in Zg. Goro 

11.15-11.45 Peče; pri Malu. Peče 3 

1 2 . 0 0 - 1 2 . 3 0 Dr t i ja ; pri Mrčunu, Drtija 14 

12.45-13.15 Gaberje pod Limbarsko Goro, pri Urankarju 

CEPLJENJE PSOV ZA ZAMUDNIKE 

je na naslednjih krajih ter na mestih v rednem cepljenju. 

DNE: 20 .04 .2001 

0 8 . 3 0 Peče 

0 9 . 0 0 M o r a v č e 

0 9 . 3 0 Vrhpol je 

Ne pozabite prinesti s seboj izkaznice o cepljenju psov. 

Cepimo vse pse starejše od 4 mesecev, breje in doječe 

psice pa cepimo po odstavitvi. 

POSAMEZNO CEPLJENJE JE V VETERINARSKEM DOMU 
DOMŽALE, Cesta talcev 10, vsak dan od 7. do 11. ure in od 
17. do 18. ure ter ob sobotah od 7. do 9. ure. 

V tej številki smo prednost nameni/i polemiki o izgradnji doma 

za starejše in invalidne občane, kar je osrednja tema zadnjih 

mesecev v naši občini. Ker pa je prostor odmerjen na 24 strani, 

so tokrat v uredniški mapi ostala kar tri pisma bralcev, dve 

bodici za rubriko Pa brez zamere in prispevek Mice Kavka, ki 

povzema dogodke iz sosednjih občin. Pričakujem, da boste 

mojo odločitev sprejeli z razumevanjem. 

Urednica 

http://www.nissan-krulc.com

